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Előtérben a brigádok 
tudatformáló tevékenysége

cialista brigád vezetők ér
tekezlete, majd a III. Or
szágos Szocialista Brigád
vezetők Kongresszusi
után vállalatunk április 
29-én megtartotta a szoci
alista brigádvezetők ta
nácskozását.

Tóka Jenő igazgató elv
társ beszámolójában rész
letesen elemezte a válla
lat szocialista brigádmoz
galmának 10 éves fejlődé
sét, eredményeit, fogyaté
kosságait, feladatait. A ta
nácskozásunkon 143 szo
cialista brigádvezető és 
patronáló vett részt.

Tíz fő mondta el véle
ményét és javaslatát. Pl 
tervszerűvé kell tenni z 
szocialista brigádvezetői 
továbbképzését. E feladat 
nak próbáltunk elege 
tenni, amikor ebben a hó
napban közel 50 brigádve 
zető egyhetes tanfolyamor 
vett részt az SZMT szer 
vezésében. Az itt tartót 
záró szabad, kötetlen be
szélgetésen mondták el i 
brigádvezetők, jó volt i 
tanfolyam, csak kevese 
mutatott előre a „hogyar 
tovább” kérdésében.

Mint a BDSZ, mint £ 
SZOT által szervezett ta 
nácskozás előre mutatót, 
és különösen Kádár elv
társ hozzászólása. A válla
lati tanácskozás is ezer 
elveknek megfelelőer
igyekezett sajátos vállala
ti feladatokat meghatá
rozni. Termelési vállalá
sok terén különösebt 
problémáik nincsenek s 
brigádoknak, de a köz
vetlen munkahelyet vizs
gálva, már jelentkeznek a 
problémák. Néhányat ezek 
közül; először is a meny- 
nyiségi munka mellett a 
minőségre való fokozot
tabb figyelem fordítása. 
Másodszor; a termeléke
nyebb munka végzéséhez 
a munkahelyi munka jobb 
szervezése, mind a dolgo
zók, mind a műszaki veze
tés részéről. (Gépek rend
szeres karbantartása, terv
szerű anyagbiztosítás.) 
Harmadszor: csapatokra,
brigádokra került új dol
gozókkal való szorosabb, 
barátibb, elvtársibb fog
lalkozás, a bányászati 
munka megszerettetése. 
Negyedszer; minden dol
gozó ismerje munkahelye 
technológiai utasításait, 
ami munkát végez, annak 
célját és értelmét.

A tanulni, élni jelszó 
megvalósítása terén első 
helyre kell állítani a bri
gád politikai nevelését. 
Fokozottabb figyelmet kell 
fordítani a politikai, kul- 
túrális, általános művelt
séget növelő vállalások 
konkrét teljesítésére. E 
téren minden vonatkozás
ban minőségi változást 
kell elérni. A politikai ne
velési vállalások mellett, 
nagy gondot kell tovább
ra is fordítani a szakmai 
továbbképzésre, előadáso

kon való rendszeres rész
vételre.

A szocializmus építésé
nek szakaszában, melyben 
ma élünk, az élet a gyor
san fejlődő technika ezt 
parancsolóan követeli meg 
tőlünk. Látnunk kell azt 
is, hogy a stabil törzs 
szociálisa brigádok mellett 
újak tízei-százai léptek a 
mozgalom útjára. Válla
latunknál 1959-ben csak 

3 brigád 42 taggal ver
senyzett e címért, ma 415 
brigád közel 4 300 taggal 
vesz részt a versenymoz
galomban. Ahhoz, hogy a 
nagyobb kollektívák ver
senye szélesedjen (üzem, 
vállalat), tartalmában
gazdagodjon, elsősorban a 
szocialista brigádok tevé
kenységében kell minőségi 
változást elérni. A mozga
lom tömegmozgalommá 
való válása szükségszerű
en felveti a kérdést. Kü
lönösen fontosnak tarta
nánk, hogy a brigádok a 
tanulni, élni jelszó vonat
kozásában a rendszeres 
önértékelést megvalósíta
nák.

A szakszervezeti szer
veknek is a nevelés irá
nyában tett vállalások 
feltételeinek megteremté
sében kell elsősorban se
gítséget nyújtani és azok 
teljesítését elősegíteni. Vi
lágosan látnunk, tudnunk, 
értenünk kell, hogy a 
munka mellett a forradal
mi elméletet is el kell sa
játítani annak, aki „szo-

Látogatás az Egyesült Izzóban

86 országba 
szállítják 
a tényt

Az elmúlt hetekben az 
Izzó Pártbizottságának 
meghívására vállalatunk 
pártaktíváinak csoportja 
látogatott a világszerte 
ismert TUNGSRAM-égő 
gyárba.

A gyár 73 éves múltra 
tekint vissza. Egyike volt 
azoknak az ipari intézmé
nyeknek, amelyek már a 
felszabadulás előtt is hir
dették a magyar munká
sok, műszakiak alkotó
munkáját. Elég itt utalni 
a wolframszálas izzólám
pa és a gáztöltésű krip- 
tonégő kifejlesztésére.

A II. világháború szinte 
felmérhetetlen kárt oko
zott a gyárnak. A 
fasiszták elhurcolták gépe
iket, rommá váltak épü
leteik. Csak fokozta a ne
hézséget, hogy a gyárat a 
tőkés konkurrencia igye-

cialista módon élni, dol
gozni, tanulni" jelszót I 
magáévá teszi azért, hogy ; 
a társadalmi kérdésekben i 
is tisztán látó, az igaz 
ügyért harcoló szocialista 
emberré formálódjon.

A műszaki, gazdasági 
vezetésnek is alapvető 
feladata a mozgalom segí
tése, patronálása. Felada
tunk segíteni a mozgalom 
hármas jelszavának meg
felelően a brigádokat. 
Van is sok jó példa e té
ren. Mégis hol kellene 
jobban segíteni? Növelni 
kellene és lehetne a bri
gádvezetők tekintélyét és 
jogkörét, pl.: telepítéskor 
kérését figyelembe venni, 
szabadságadáskor, jutal
mazásoknál, bérkérdések
nél, kitüntetéseknél a bri
gádvezető véleményét ki
kérni. Brigádvezetőt meg
ismertetni munkahelye 
további perspektívájával, 
segíteni a brigád politikai, 
szakmai nevelését.

E cikk keretében csak 
néhány, tényleg legfonto
sabb feladatot igyekeztem 
kiemelni. Javasoljuk, hogy 
a szocialista brigádok egy 
brigádértekezleten ismer
jék meg a BDSZ és SZOT 
által szervezett tanácsko
zások beszámolóit, érdeke
sebb hasznos hozzászólá
sokat és a fentieken túl 
próbálják saját feladatai
kat meghatározni.

Rácz Gyula
váll. SZB titkár

Dolgozóink egy csoportja az Izzó neoncső részlegé
ben.

kezett kiszorítani a világ
piacról. Emberfeletti volt 
az erőfeszítés, amellyel a 
gyár dolgozói, vezetői ne
kiláttak az újjáépítésnek 
és az összeforrott kollek
tíva olyan eredményt ért 
el, amelyre jelzőt elég ne
héz találni, önmagukért 
beszélnek a tények. A ko
rábbi termékek mellett 
ma is világszínvonalat je

|7gy „fiatal” szocialista brigádot látogattunk meg, 
“J amely fennállásának másfél eve alatt sok 

nagyszerű vállalást tett és vállalásait nagyon sokszor 
túlteljesítette, így elnyerte a Szocialista munka üzem
része és a Kiváló üzemrész kitüntető címet.
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Az Ércdúsító Üzem Dr. 
Münnich Ferenc szoc. bri
gádja 1968. január 1-én 
alakult, több foglalkozási 
ág összekapcsolásával: a 
szárítóból 10 fő, a csoma- 
golóból 7 fő, a sóoldóból 
1 fő, a lakatosok közül 5 
fő és 1 fő adminisztrátor 
— összesen 24 fő a brigád 
létszáma.

A brigád alakulása óta 
változatlan összetételű. A 
természetes kiöregedésen 
kívül lemorzsolódás nem 
történt. Ezt a nagylétszá
mú brigádot, a többféle 
munkatevékenységet han
golja össze Bajor Ferenc 
brigádvezető, aki nagyon 
sokat tesz a kollektíva 
összekovácsolása érdeké
ben.

A brigád naplójában — 
a kiemelkedő munkatelje
sítmények, szakmai-poli
tikai képzés szép eredmé
nyei mellett — önkéntele
nül a társadalmi munka

lentő termékek egész so
rát fejlesztették ki. Pl. 
csak az izzólámpából 8 
típust gyártanak. Ezek 
mellett diódák, tranziszto
rok, adócsövek, GM-szám- 
lálócsövek, mikrohullámú 
csövek, kvarclámpák stb. 
kerülnek ki a gyárból és 
a hazai piac mellett 86 
külföldi országba szállí
tanak.

és a vállaláson felüli tel
jesítmények. ragadják meg 

[ a lapozgató figyelmét. A 
brigád — alakulása óta — 
patronálja a 1 csertői gyer
mekotthont. 1968-ban 150
óra társadalmi munkát 
vállalt és 322 órát telje
sített, 1969. évben. 300 óra 
társadalmi munkavállalást 
tettek, amiből már az I. 
negydévben 112 órát tel
jesítettek.

Ezek a számok önma
gukban is beszélnek, de, 
hogy hű képet kapjunk a 
brigád munkájáról, néz
zük meg mit jelent mind
ez a gyermekotthon szá
mára.

A csertői gyermekott
honban látott fali- és álló 
virágtartók, bordásfalak, 
mérleg-hinták, a bábszín
pad és rengeteg kisebb já
ték a brigád lelkes mun
kájának hirdetője. A 

I meglévő játékok állandó

i javítása is a szorgos ke
zek munkáját dicséri.

Mezei Istvánná igazga
tónő elmondta, hogy szin
te hagyomány már a má
jus 1-i felvonulás, amikor 
együtt vonulnak fel a 
brigádtagok és az otthon 
kis lakói. A felvonulás 
után állatkerti séta, a gyer
mekek fagyival, hüsivel 
való megvendégelése a 
program, melyen a bri
gádtagok családtagjai is 
résztvesznek.

Közös gyermeknapot is 
rendeztek Csertőn, ahol a 
kicsinyek műsorral kö
szöntötték a vendégeket, 
majd hangulatos verseny
játék következett s ezután 
a brigád kiosztotta a gyer
mekeknek hozott ajándé
kokat. Az otthon lakói ap
ró örömeikről és szomorú
ságaikról meséltek a pat
ronáló bácsiknak. Mezei 
elvtársnő megemlítette, 
hogy karácsonykor 8 OÖO 
Ft értékű játékot vásárol
tak a gyerekeknek, de 
egyéni ajándékozásra már 
nem futotta az intézet 
pénzéből. Ilyen előzmé
nyek után a karácsonyi 
ünnepség előtti órákban 
— nagy meglepetést kelt
ve — megjelent a patro
náló brigád képviseleté- 

’ ben Pálfi József elvtárs, 
aki minden gyermek ré
szére ízléses kis csoma
got adott át.

Az otthon iskoláskorú 
neveltjeinek első színházi 
élménye is a brigádnak 
köszönhető, pedig ez a 
színházlátogatás nem is 
ment problémamentesen. 
Csertő 38 km-re van Pécs
től, nagyon rossz a vonat
közlekedés, egy autóbusz 
igénybevétele pedig 2 000 
Ft-ba került volna. Mivel 
ennyi anyagi fedezet nem 
állt rendelkezésre, így a 
brigádtagok saját kocsija
ikkal hozták be a gyere
keket és kísérőiket a 

. színházba, a „Muzsikus 
Péter kalandjai” c. zenés 
mesejáték előadására. Ter- 

, mészetesen utána haza is 
szállították őket. Az elő
adásra a brigádtagok is 
elhozták gyermekeiket, 
így ez nagyon jó alkalom 
volt a korábbi barátság 
elmélyítésére.

Sorolhatnánk még to
vább a brigád — gyermek 
iránt megnyilvánuló — 
szeretetének számtalan bi
zonyítékát.

Ennek az áldozatkész 
munkának magasfokú er
kölcsi elismerését jelenti a 
Művelődésügyi Miniszter 
dicsérő oklevele, amit az 
1969. évi pedagógusnapon 
adtak át a brigádnak. Me
zei Istvánné igazgatónő 
és az otthon dolgozói me
leg szeretettel beszélnek 
a brigádról, azt kívánják, 
hogy bár minden nevelő- 
otthonnak ilyen lelkes pat- 
ronálója lenne.

A „Dr. Münnich Ferenc” 
szocialista brigád nagyon 
szép feladatot vállalt ma
gára. Megértették a szü
lőktől elhagyott gyerme
kek szeretetvágyát, tőlük 
telhetőén igyekeztek örö
met szerezni és pótolni 
azt, amit az „igazi” szü
lők elmulasztottak. A bri
gádtagok fáradságának 
legkedvesebb jutalma a 
gyermekek kacagása, ra
gaszkodása és öröme egy- 
egy új játék láttán.

Horváth Jánosné

Az önkéntelen összeha
sonlítás során még egy- 
egy különbséget és azo
nosságot szeretnék itt leír
ni. Nagyon jónak láttuk a 
vállalat szociális ellátott
ságát. Az ország különbö
ző részében lévő üdülők 
nyaralók és a Dunaparton 
olyan uszoda-strand áll 
rendelkezésükre, amely 
nemcsak vállalatunknak, 
de városrészünknek is elő
nyére válna. Lakásjutta
tás szempontjából viszont 
vállalatunk dolgozói áll
nak előbbre. Bár a válla
latuk évenként komoly 
összeget fordít ilyen be
ruházásra, lényegében in
gyenes lakásjuttatásuk 
nincs. A beköltözőnek 
50-60 000 Ft-ot kell befi
zetni a kiutalás előtt, a 
többit hosszúlejáratú köl
csönként kell törleszteni. 
Az arra érdemeseknek 
évenként bizonyos keretig 
a vállalat 20-30 ezer Ft- 
tal besegít az induló ösz- 
szeg megteremtéséhez és 
ezt kamatmentesen 25 év 
alatt kell visszafizetni. A

A tapasztaltak további 
átadását és ezek értékelé
sét bizonyára elősegíti 
majd, ha budapesti ven
déglátóink is meglátogat
nak bennünket. Addig is 
köszönjük szíves vendég
látásukat, a viszontlátás
ra!

Tóth Béla
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Új rovatunk:
Folyóirat-
szemle

Ezzel a rövid ismerte
téssel a következő száma
inkban is rendszeresen je
lentkezünk. Célunk az, 
hogy a párt folyóiratait, 
azokban megjelent fonto
sabb cikkeket ismertes
sük a párttagokkal.

PÁRTÉLET
Dr. Molnár Béla „Ko

runk internacionalizmusa” 
című cikkében bebizonyít
ja, hogy ma is az inter
nacionalizmus egyik leg
fontosabb fegyverünk az 
imperializmus elleni harc
ban, mivel a „tőke is 
nemzetközi erő, nemzetkö
zivé tette a kizsákmányo
lást, s így szükségszerűen 
nemzetközi jelleggel szü
letett meg az ellene küz
dő proletariátus, osztály
mozgalma is!

Az utóbbi időben meg
növekedett az érdeklődés 
a szociológia iránt. Balogh 
József írása ismerteti en
nek az új tudománynak 
lényegét, módszereit és 
alkalmazási lehetőségeit 
viszonyaink között.

A propagandisták mun
káját segítő írások közül 
kiemelnénk a kínai hely
zet és a Mao csoport je
lenlegi politikája c. írást.

A Finn KP XV. kong- 
reszsusának méltatásában 
megismerkedhetünk test
vérpártunk problémáival. 
Ilyenek a kormányban va
ló részvétel (3 miniszterük 
van) a párt egységét ve
szélyeztető személyi ellen
tétek.

Az új Német Kommu
nista Párt I. kongresszusa
iról és programnyilatkoza
táról is találunk a májusi 
számban ismertetőt.

Minden pártcsoportbi- 
zalmi, ha teheti, olvassa 
el Balogh Mária cikkét: 
Legkisebb egység a párt
csoport, nagyon tanulsá
gos írás és sok segítséget 
meríthetnek belőle közvet
len munkájukhoz.

Hasonlóan tanulságos 
írás azok számára, akik 
minősítést készítenek vál
lalatunknál: Dr. Merényi: 
Növekvő politikai felelős
séggel. Nagyon fontos, 
hogy ne csak elolvassák, 
hanem le is szűrjék a cikk 
tanulságait. Minden párt
tagot érdekelhet a tagdíj- 
fizetés rendjéről és kiszá
mítási módjáról szóló írás. 
NEMZETKÖZI SZEMLE

M. A. Szuszlov cikke a 
II. Internacionálé tevé
kenységét értékeli, alapí
tásának 50. évfordulója al
kalmából. Vo Nhan Tri 
írása a VDK háború alatti 
gazdasági munkájáról tá
jékoztat. Az el nem köte
lezettség politikájának né
hány kérdéséről című ta
nulmánynak is beillő írás 
e politika haladó és ke
vésbé haladó oldalait is
merteti. Különösen kitérve 
az arab világ, Judia és 
Pakisztán problémáira. A 
leggazdagabb tőkés ország, 
az USA munkásosztályá
nak életéről, jövedelméről, 
összetételének változásáról 
olvashatunk komoly ta
nulmányt Melnyikov tollá
ból. Igen tanulságos írás.

Aktuális diplomáciai
események ismertetése,
könyvismertetés és külföl
di folyóiratok érdekesebb 
cikkeinek tartalomjegy
zék-szerű ismertetése teszi 
érdekessé a Nemzetközi 
Szemle május havi szá
mát.

Másfél évtized harcos munkájról
Beszélgetés a vállalat egyik legrégibb dolgozójával
A Magyar Népköztársa

ság Minisztertanácsa hatá
rozatot hozott, miszerint 
1955. július 1-i hatállyal 
Bauxitbánya Vállalat el
nevezéssel vállalatot kell 
alakítani.

14 esztendeje, tehát a 
határozattal párhuzamo
san megkezdődött vállala
tunk vezetőinek kinevezé
se. Ekkor nevezték ki Gá- 
csi Mátyás elvtársat is 
igazgatóhelyettessé. Az év
forduló alkalmából keres
tem fel otthonában mind
nyájunk által ismert és 
szeretett Matyi bácsit.

Számára már az 1969-es 
év 15 éves jubileumot je
lent. A vegyipari szak
munkásból lett igazgató- 
helyettes ugyanis 1954-ben 
már mint magyar igazgató 
dolgozott az akkori jog
elődünk élén, a MASZO- 
BÁL II. sz. expediciójánál. 
Bármennyire is tekintet
tel akartam lenni jelenle
gi egészségi állapotára és 
ígértem, hogy csak pár 
percre zavarom, látogatá
som hosszúra sikerült. 
Képtelen voltam megsza
kítani azokat a mondato
kat, amellyel életútját — 
egész napjainkig — oly 
nagy szakmai és ügy irán
ti szeretettel ecsetelte. 
Mint mondotta a vegy
iparral, helyesebben a ne
hézvegyiparral 33 éves ko
rában jegyezte el magát. 
1939-től 1946-ig a Magyar 
Petróleumipar Kén utcai 
telepén dolgozott, mint 
csoportvezető, majd a fel- 
szabadulás után mint mű
vezető.

Gácsi elvtárs már 1943- 
ban bekapcsolódott az il
legális mozgalomba, így 
nem csoda, hogy a felsza
badulás után egyre maga
sabb és felelősségteljesebb 
beosztásokban dolgozott, 
mindig ott, hol a népgaz
dasági érdekek megkíván
ták.-

Ha munkahelyeit és be
osztásait tekintjük az 
Iparügyi Minisztérium 
Könnyűipari Igazgatóság 
munkaügyese, az Ásvány
olaj-feldolgozóipari Tröszt 
személyzeti vezetője, a 
Földtani Főigazgatóság 
személyzeti vezetője, be
osztásai mind az előbb 
említett tényt támasztják 
alá, azt, hogy a köz
ben „Vörös Akadémiát” 
— valódi nevén Gazdasági 
és Műszaki Akadémia — 
végzett kommunistát a 
párt és a kormány mindig 
felelősségteljes beosztásba 
irányította. Nem volt vé
letlen léhát az a határo
zat sem, amikor a felső 
vezetés úgy döntött, hogy 
Gácsi elvtársat a Kővágó

Miért?!
Miért ébred újra a zord fasiszta horda 
Miért emlékeztet a gyászos, fájó múltra 
Vietnamban, hol tüzek gyászos fénye gyúl 
Ártatlan lelkek száza a porba hull.
Miért tűritek emberek, miért?
Hogy ártatlanul hulljon el a nép 
Vezéreljen bennünket egységes gondolat 
Űzzük a romboló, vérszívó vandálokat.

Így könnyen jut jacht, gumiút és villa 
Ne mások révén gazdagodj, Amerika! 
Mutasd meg békés oldaladat,
És úgy építs gumi-utakat.

Németh Tibor
s. vájár

szőlős és környékén folyó 
uránérc kutatási munká
latok igazgatóhelyettesévé 
helyesebben gazdasági és 

munkaerőproblémákkal 
foglalkozó magyar igazga
tójává nevezték ki. Ké
sőbb a vállalat megalaku
lásával egyidőben nevez
ték ki igazgatóhelyettessé.

Hiába kértem, meséljen 
az 57 utáni időkről, mun
kájáról, szerényen csak 
annyit jegyzett meg, hogy 
az annyira közeli idő, 
hogy azt mindenki ismeri 
az Uránnál, aki őt is is
meri.

A régi időkről, a hős
korról és a nehéz évekről 
egyaránt sokat beszélt 
Gácsi elvtárs, de gondosan

Tanulmányúton Szlovéniában

Tájkép a Karavankák hegységből.

1969. V. 25-29. között 
vállalatunk 6 geológusa, a 
Kutató-Mélyfúró Üzem 
dolgozói, jugoszláviai ta
nulmányúton vettek részt 
abból az alkalomból, hogy 
a Szlovén Földtani Társa
ság megrendezte a Kara- 
vankák földtanával fog
lalkozó II. Nemzetközi 
Szimpóziumot. Itt bemu
tatták legújabb kutatási 
eredményeiket és az újon
nan elkészült földtani tér
képeket. A nemzetközi 
jellegű találkozón a szo
cialista országok közül 
Csehszlovákia és hazánk 
képviseltette magát, ma
gyar részről vállalatunk 
dolgozói, nevezetesen dr. 
Majoros György, Kassai 
Miklós, Kaszás Ferenc, 
Ság László, Szabó Imre, 
Várszegi Károly és a Ma
gyar Állami Földtani In
tézet három munkatársa 
által. Egyébként kb. 150 
fő vett részt a kongresszu
son, többek között Auszt-

vigyázott, hogy saját ér
demei még véletlenül sem 
domborodjanak ki. Mint 
mondotta, úgy az eredmé
nyek, mint az adódó ne
hézségek leküzdése az 
egyre összeforrottabb kol
lektíva eredménye.

Eljövetelemkor jó egész
séget kívántam az urán 
egyik legrégibb dolgozójá
nak, az igaz, becsületes 
kommunistának, és annak 
a reménynek adtam kife
jezést, hogy egy esztendő 
múlva az ünnepségekkor 
— betegségéből teljesen 
felgyógyulva — köszönt
hetjük vállalatunk meg
becsült veteránjai között.

Bodnár László

ria, Hollandia, Olaszország, 
Svájc, NSZK stb. küldöt
tei.

A kongresszus után ge
ológusaink két gépkocsi
val bejárták Szlovénia 
legszebb és földtanilag is 
igen érdekes tájait, az Al
pok keleti nyúlványait. A 
tanulmányút során meg
ismerték a lelőhelyünkhöz 
hasonló földtani képződ
ményeket a Ziri környéki 
uránlelőhelyeken. A zág
rábi és a lhubljanai egye
tem Földtani Intézeteiben 
tanulmányozták a jugo
szláv földtani kutatás leg
újabb eredményeit, többek 
között a légifelvételek ge
ológiai felhasználási lehe
tőségeit. Megismertették a 
hazánkkal szomszédos te
rületek, a Papuk, Ivansica, 
Medvednyica hegységek 
földtani felépítését és szer
kezetét. Mindezek ismere
te nagy segítséget jelent a 
hazai kutatás számára. A 
tanulmányút során igen sok 
kőzetmintát gyűjtöttek be, 
amelyből a Szabó József 
szoc. brigád —. amelynek 
3 tagja vett részt a ki
ránduláson —, kiállítást 
tervez készíteni.

A MÉV életében első 
alkalommal fordult elő, 
hogy geológusok ilyen 
számban vettek részt je
lentős nemzetközi össze
jövetelen. Az úthoz válla
latunk jelentősen hozzájá
rult, de a költségek egy 
részét a tanulmányúton 
résztvevők vállalták és 
saját gépkocsijaikon jár
ták be ezt a kb. 1 500 km 
hosszú utat.

K. L.

Politikai jegyzetek

Moszkvára figyelt 
a világ

Körültekintő előkészítő 
munka után, 1969. június 
5-én megkezdődött a 75 
kommunista és munkás
párt tanácskozása. Mint 
ismeretes, két napirendi 
pontot fogadtak el a ta
nácskozás első napján.
"I Az imperializmus el- 

leni harc feladatai a 
jelenlegi szakaszban és a 
kommunista és munkás
pártok, az összes antiim- 
perialista erők akcióegy
sége.
O Lenin születésének 
“• 100. évfordulójával 
kapcsolatban kiadandó do
kumentum.

Nem titok, hogy vannak 
elvi és gyakorlati kérdé
sek is, melyeket nem egy
formán válaszolnak meg 
az egyes testvérpártok, s 
bár lényegesen kisebb 
mértékben, de érvényes ez 
néhány szocialista ország 
kommunista pártjára is.

Az imperializmus halál
ra van ítélve, de erejét 
nem lehet úgy lebecsülni, 
hogy ne vezéreljen vala
mennyi marxista-leninista 
pártot egy olyan törekvés, 
mely révén a nagyobb 
részt képviselő közös vo
nások dominálnak a je
lentéktelenebb részt kép
viselő különbözőségekkel 
szemben. Ilyen egységnek 
léteznie kell az imperia
lizmus elleni hatásos harc
hoz. Ez az egység vala
mennyi kommunista és 
munkáspárt alapvető ér
deke — e tétel majdnem 
minden hozzászólásból 
nyomatékkai csendült ki.

Jóllehet a tanácskozás
ról kiadandó dokumentum 
nem tartalmazza a tanács
kozásról távolmaradó pár
tok bírálatát, magán a 
tanácskozáson nem lehe
tett elhallgatni, hogy a 
Kínai Kommunista Párt 
vezetőinek és néhány kö
vetőjének ténykedése az 
imperialisták malmára 
hajtja a vizet, s mit sem 
változtat a tényeken, hogy 
álszent módon ők illetik 
ugyanezzel a váddal a 
tiszta marxizmust-leniniz- 
must képviselő pártokat.

Amióta a Kínai Kom
munista Párt vezetősége 
szakadár álmarxista útra 
tévelygett, s erre kénysze
ríti népét is, azóta az im
perializmus megerősítette 
egyébként visszavonuló 
arcvonalait. Ezt bizonyítja 
Brazília, Ghana, Indoné
zia korábbi haladó kormá
nyainak megbuktatása. 
Szerencsére a kommunis
ta és munkáspártok túl
nyomó többsége idejében 
felismerte a veszélyt, s 
csakis így vált lehetséges
sé, hogy Vietnamban, 
Egyiptomban és a szövet
séges arab államokban, 
valamint Csehszlovákiá
ban megálljt lehetett pa
rancsolni az imperializ
musnak.

Az egység fontosságát 
hangsúlyozó felszólalások 
között szerepeltek olyanok 
is, melyek elvi kérdések
kel foglalkoztak, nagyobb 
súllyal. Kétségtelen, hogy 
a pártok egyenlősége, ön
állósága, a technikai for
radalom hatásai a társa
dalmi folyamatokra — 
olyan kérdések, melyek
nek marxista-leninista 

megválaszolását napjaink

gyakorlata tette és teszi 
szükségessé. Nyilvánvaló, 
hogy e másodrangú, de 
létező problémakörben 
nem találhattak mégolyán 
egységes választ, amely 
egyaránt megfelel egy ha
talmat gyakorló, egy ille
galitásban levő; egy tech
nikailag ' fejlett országban 
működő, vagy egy félig 
még rabszolgatartó társa
dalomban ténykedő kom
munista pártnak is. Marx, 
de Lenin sem adhatott vá
laszt egyes olyan kérdé
sekre, amelyek napjaink
ban kerültek felszínre. Az 
azonban biztos, hogy szét
húzó viták e fajta kérdé
sekben csak gátolhatnák 
az imperializmus elleni 
összefogást, holott az im
perializmus jelenleg még 
nem lebecsülendő s nem 
válogatós a haladás és 
népellenes harcában fel
használandó eszközökben 
sem.

A felszólalásokból ki
tűntek azok a sajátos és 
nehéz viszonyok, amelyek 
között az egyes kommu
nista pártok harcaikat 
folytatják. Mindenfajta 
széthúzás e harcokat gyen
gíti. Az egység azonban 
bizonyos vezetést követel, 
mivel automatikus, spon
tán egység nem létezik 
tartósan. Ha ez igaz — és 
igaznak kell elfogadni — 
akkor nem sok meggondo
lás kell annak belátásá
hoz, hogy a vezetésben a 
nagyobb tapasztalatokkal 
rendelkező pártoknak a 
felelősségteljesebb felada
tokat kell ellátni, de ez nem 
jelenthet egyetlen párt ré
szére sem jogalapot a he- 
gemónikus törekvésekre. 
Ilyen törekvései azonban 
jelenleg kizárólag a Kínai 
Kommunista Pártnak van
nak. Ennek hangsúlyozása 
helyett egyes hozzászólók 
mintha azt kívánták vol
na elvitatni, hogy a Szov
jetunió Kommunista Párt
jának tapasztalatai sem 
lehetnek abszolutak. Jól
lehet e tételnek elvont fi
lozófiai értelemben van
nak igaz elemei, de a min
denkori gyakorlatban nem 
vezethet sikerre, s erre 
nem is egy példát találha
tunk az elmúlt évtizedek 
történehnében. A Román 
Kommunista Párt pl. ép
pen annyira köszönheti 
erejét a Szovjetunió Kom
munista Pártjának, mint a 
Magyar Szocialista Mun
káspárt. De ugyanígy kö
szönhetik a kommunista 
pártok egymásnak erejü
ket, ha egységben támo
gatják egymást. A tanács
kozás sikerét jelenti az 
is, hogy a burzsoá nacio
nalista beütésektől terhes 
nézetek felett az önzetlen 
internacionalista szemlélet 
diadalmaskodott, mely az 
imperializmus elleni ak
cióegység nélkülözhetetlen 
feltétele. Ez volt a cél. Ezt 
kellett elérni, melyre ko
runkban, a megélénkülő 
haladó (munkás, paraszt, 
diák, nemzeti felszabadítá- 
si, antiimperialista) tö
megmozgalmak korában 
objektív alap van.

Sclmeczi Béláné
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Tanítsuk meg az embereket szocialista módon élni, dolgozni és gondolkodni! (mszmp viii. kongresszusa)

Hűség az üzemhez
A szocialista brigád emberformáló szerepéről

A II. Üzem bányafúrási részlege

Akikre nemcsak iizemiink, vállaiatunk kollektívája is büszke
A Szolgáltató Üzem vil

lamos részlegénél megláto
gattuk Pucher Józset vil
lanyszerelőt, aki érdeklő
désünkre (kissé nehezen 
belemelegedve, de rátért) 
15 év munkájára, egysze
rű boldogulására.

— 1954-ben — mint le
gényember — kerültem a 
Szolgáltató Üzemhez, vil
lanyszerelőként. Munkám 
mellett az üzem szervezé
sében indult hegesztő 
taníolyamot sikeresen el
végeztem. Szakmai tudá
som gyarapítása érdeké
ben a nagyieszültségü ká
belszerelői vizsgákat is le
tettem. 1955-ben megnő
sültem. 1957-ben az üzem 
munkám elismeréseként 
egy egyszobás lakáshoz 
juttatott. Azonban két év 
múlva már ez a lakás 
szűknek bizonyult, s nagy 
volt az örömünk, amikor 
két gyermekem születése 
után a Hajnóczy utcában 
kétszoba összkomfortos 
lakást kaptunk. Munká
mat mindenkor a legjobb 
tudásom szerint igyekez
tem elvégezni, de az elis
merés sem maradt el. Meg
kaptam a Kiváló dolgozó 
oklevelet és több ízűén 
üzemvezetői dicséretben -is 
részesültem.

Művezetője, Erb László 
így beszélt Pucher elvtárs- 
roi; Munkája mellett sok 
has'znos társadalmi mun
kát végez. Eredményesen 
tevékenykedik, mint szak- 
szervezeti bizalmi és tár
sadalmi rendész feladatá
nak is maradéktalanul 
eleget tesz. Nagy segítsé
get nyújt a balesetek meg
előzésében, mint munka- 
védelmi őr. Aktív tagja a 
Ságvári Endre szocialista 
brigádnak. önzetlenül, 
munkatársait segítve, egy
más sorsáért felelősséget 
érezve, alakítja a szocia
lista társadalom kis kö
zösségét. Igazolódott a bri
gádon belül is, hogy az 
embert a körülmények ala
kítják, formálják. A bri
gád legtiszteletre méltóbb 
vonása éppen abban van, 
hogy keretei között meg
valósul az emberi, a bará
ti együttműködés, a szoli
daritás és a kölcsönös se
gítés.

Sokat beszélgetnek az 
üzemi demokráciáról. He
lyeslik, ha a dolgozók és 
a vezetők véleményt nyil
vánítanak, érvelnek, meg 
akarják győzni egymást. 
Sokan félnek a vitától, 
mert ellentétet és szemé
lyeskedést vélnek mögötte. 
Ez hibás felfogás, mert 
nem a vita okozza az el
lentétet, hanem a dolgok
ban rejlő ellentét eredmé
nyezi a vitát. Ha nem tár
juk fel az ellentmondáso
kat, azok nem kerülnek 
felszínre, de nem is oldód
nak meg. Vagyis, ha va
lamiről hallgatunk, az még 
nem jelenti azt, hogy a 
valóságban ott nincs el
lentmondás.
í Az üzemi demokrácia 
mint a munkások, mint a 
vezetők vitakészségét fej
leszti, ébren tartja és ez
zel a fejlődés forrásává 
válik. Ennek feltétele az, 
hogy a vezetők az őszinte
ségért ne megtorlással fi- 
zessehek, ne féltsék tekin
télyüket nyílt, bátor szó
tól, magatartástól. Egyet

en vezető tekintélyét sem 
•ontotta le, ha beosztottai 
jszintén, nyíltan megnyil
vánultak előtte. Az őszin- 
:eségnek, a bátorságnak 
tem csupán a beosztottak 
jrényének kell lennie, ha- 
tem a vezetőknek is. A 
vezetőknek is legyen bá- 
orságuk nyíltan, őszintén 
aeszélni a munkásokkal s 
tépszerűtlen intézkedések
ről vagy az emberek ered- 
nényes vagy téves lépé
seiről, hibás munkájáról 
Ügy gondoljuk, hogy az 
lyen beszélgetések tanul
ságosak és csak javára vál
tak a kollektívának.

Hogyan folytatta Puchet 
jlvtárs?

— Szeretem ezt a kol- 
ektívát, amelyben dolgo
som, s úgy érzem, hogy 
unit üzemünktől, mint 
myagiakban, mint egyéb 
;éren kaptam — azt sze
retném az üzem iránt ér
tett hűségemmel és mun- 
íámmal bizonyítani.

A jövőről beszélve Puc- 
ter elvtárs elmondotta:

i csak olyan célokat tűzök 
i magam elé, amit szívós
• i munkával, szerény élet-
■ móddal meg is tudok va- 
: lósítani. Pl. szeretném, ha 
: Ilonka kislányom és Jó-
• zsef fiam jó bizonyítvány- 
. nyal lepnének meg. (Re-
■ méljük, ez azóta teljesült.) 
i Régi vágyam feleségemmel 
s együtt eljutni az NDR ten-
■ gerpartjára, üdülésre. A
■ megszerzett képesítésekkel
• a munkámat szeretném 
. kamatoztatni.
’■ Meggyőződésünk, hogy
■ Pucher elvtárs céljaiban, 
- törekvéseiben, eredményei

ben a szocialista brigád-
• mozgalom társadalomfor

máló hatása, ereje jut ki
fejezésre. A brigádon be
lül befolyásolja a közhan-

, gulatot és a közvéleményt. 
Elmondhatjuk, hogy a 
Ságvári Endre szocialista

' brigád összekovácsolódott, 
1 egységes, mert a szocializ

mus építésében egybees- 
l nek a társadalmi és az
egyéni célok és érdekek.

Szuhanyik Lajos

j Reflektorfényben a lény szolgáltatói
1
s Akik nélkül nincs termelés

r-es uany au/.eim 
lámpakamrában dolgozik a 
Zetkin Rlára szocialista 
brigád 10 fővel, 8 nő és 
2 férfi. Jóleső érzés tölti 
el az embert, ha bemegy a 
lámpakamrába. Rend és 
tisztaság minden helyiség
ben, az ablakokban virá
gok, a kamrairodában 
ugyancsak virágok között 
egy kis akvárium, mely
ben díszhalak úszkálnak.

Csapó Dezső elvtárs, a 
brigád vezetője elmondja", 
hogy nagyon hosszú utat 
kellett a brigádnak meg
tenni addig, amíg a bri
gád eljutott odáig, hogy 
kiérdemelte a megtisztelő 
Szocialista brigád címet. 
És erre a megtisztelő cím
re — véleménye szerint — 
érdemesek is, mert dere
kasan végzik nagy figyel
met igénylő munkájukat. 
Többgyermekes család
anyák, akik a gazdasági 
munkájuk, a feleségeknek 
„kiszabott” második mű
szak és nem utolsó sorban 
a gyermeknevelési gondok 
mellett még arra is jut 
idejük, hogy közös rendez
vényeket szervezzenek, 
brigádgyűléseiket családi
as jellegű összejövetelek 
formájában bonyolítsák le. 
Ezeken kívül közös mozi, 
színház és tárlatlátogatás
ra is jut idejük.

A brigád minden egyes 
tagja azon van, hogy a 
munkakörülményeket " is 
kulturáltabbá tegyék. A 
régi, korszerűtlen kapcso
lóhelyiséget társadalmi 
munkában átépítették, a 
töltőállványokat korszerű
sítették, mely nagyban 
megkönnyíti munkájukat.

A szabad szombatok le
hetőségeit kihasználva ki
rándulásokat, családi ösz- 
szejöveteleket szerveznek, i 
melynek költségeit a bri
gádpénztárból fedezik.

Ilyen összejövetél alkal
mával látogattam meg a 
Zetkin Rlára szocialista 
brigádot, amikor teljes lét-j 
számmal, családtagokkal! I 
együtt vett részt közös ki-j

öoi uzti lui íhuii egy
rendkívül eredményes 
részlég bemutatását va- ‘ 
íasztottam ki, a bányaiu
ras részleget. A megköze
lítőleg pontos tájékozta
tás érdekében a iegiliete- 
Kesebb emberhez fordul
tam, Rántás Józsefhez, a 
banyaiuras vezetőjéhez. 
Kérdéseimre szívesen és 
örömmel válaszolt.

A részleg eddig három 
alkalommal érte el a szo
cialista részleg címet, idén 
negyedik alkalommal küz
denek e kitüntető címert. 
1968-ban 6 brigád éves
szinten 110 % lelett telje
sítette tervét s így a szo
cialista brigádmozgalom
ban vállalt kötelezettség
nek eleget tettek, a rész
leg dolgozol komoly anya
gi és erkölcsi elismerés
ben részesültek: 1968-ban 
la lo, 1969-ben 7 fő kap
ta meg a Kiváló dolgozó 
kitüntetést, Rántás Jó
zsef — aki 1963. január 2. 
óta a részlég vezetője — 
idén kapta meg kiváló 
munkája elismeréséképpen 
a Munka Érdemrend bronz 
fokozatát.

Arra a kérdésemre, hogy 
mit tekintenek fő feladat
nak a részleg dolgozói, 
Rántás elvtárs a kővetke
zőket mondotta el; 1968- 
tói kezdve íoíeladat a ter
melékenység növelése mel
lett a gazdaságos munka
végzés (fúrási költségek 
csökkentése — 2 gép 2 fo 
rendszerű telepítése). Ál
landóan figyelemmel ki- ' 
sérjük és elemezzük az 
anyagfelhasználást.

Egyébként itt kell meg
jegyeznem, hogy a főfela
dat mellett komoly súlyt 
fektetnek a íúrástechnolo- 
giai előírások betartására, 
xurókoronák és teijesszel- 
vényű fúrok kihasználtsá- 
gi fokának javításával, 
íme egy-két adat annak 
jellemzésére, hogy meny
nyire eredményes, kiváló 
munkát is végeznek a 
részleg dolgozói.

Fúrási önköltség alaku
lása 1969. I. negyedévben:

ránduláson. Fehér asztal 
mellett kellemesen töltöt
ték a délutánt, amit na
gyon hangulatossá tett a 
szalonnasütés, melyet a 
brigád fiatalabb tagjai él
veztek és hosszú időre na
gyon kedves emlék marad 
számukra. ;

Elmondja még Csapó 
elvtárs, azon van, hogy a 
gazdasági munkáját mara- | ; 
déktalanul elvégezze, J '
melyhez minden segítséget ' 
megkapnak az üzem és ' 
üzemegység, valamint mű- ; 
vezetéstől. Ennek köszön
hető az, hogy a bánya- 1 
üzem részéről a lámpák 
tekintetében kifogás nem ■ 
merült fel.

További munkájukhoz ; 
sok sikert kívánok.

Kutfey György i

Kövessük őket? Ne kövessük?

Döntsék el Önök
Egy fiatal szocialista bri- Gyors intézkedés, I óra 30 

gádot kívánunk bemutatni perc múlva az üzemzavar 
olvasóinknak, melynek elhárítva, pörög a ventil- 
tagjai mindössze két éve látor. A bányát nem kel
vesznek részt a szocialista lett kiüríteni, a gyors be- 
brigádmozgalomban, de avatkozás segített. A bri- 
szilárd léptekkel halad- gád tagjai kb, így mond- 
nak azon az úton, mely- ták el;
nek végső célja a szocia-í Motorcserét kellett vég
lista ember kinevelése. A h . . összetörtbrigád neve Március 21, J r^najtani, mtit összeírni 
létszáma 34 fő üzeme-J a csaPaSya- Motorcsere?!Szolgáltató Üzem’ ST Igen- Másfél óra a!att' Az Szolgáltató Üzem tagjai. előre kidolgozott> mindcn
kompresszorkezelők, sz,1_ részletében előkészített
yattyuszerelok, szivattyú- munka meghozta eredmé-
kezelok, nők és feifiak. ny^t Nem érte felkészü-
Egyszoval azok az embe- letlenül a brigádot ez az
rek, akik csak akkor van- ; iizpm7nv.„. Ez nem de
nak ^reflektorfényben^ — masnap 1330 órakor újabb
egy-eDy villanásra ha rjasztás. Nagy vihar volt,
területükön üzemzavar becsapott a viUám> gyor.
adódik, melyek követkéz g mert baj van, leégett 
menyei súlyosak lehetnek a mQtor Motorcsere( 16>30. 
egész vállalatunk termelő- kor pprgg a ventillátor, 
sere nezve. Fáradtan, de megkönnyeb-

Nézzük csak; április hó- bülten mosolyog össze 8 
nap egyik napján (már ők ember, szerelők és veze- 
nem is emlékeznek pon- tők, egyszerű dolgozó em- 
tosan, hogy mikor) meg- i berek a Március 21. szó- 
ült a tótvári ventillátor. 1 cialista brigád tagjai.

Érdeklődtünk a bngac 
vezetőjétől, Bandel Lajos 
elvtárstól a brigád ez évi 
terveiről, elképzeléseiről, £ 
brigád életéről.

Meglepő és érdekes vá
laszokat kapunk. Mint el
mondja Bandel elvtárs, a? 
év elején lezajlott brigád
értekezletek eléggé zajo
sak voltak, mert a brigád
pénztárba befolyt összeg 
ésszerű felhasználását tár
gyalta meg a brigád 
(Ehhez tudnunk kell, hogy 
megalakulásuk óta műkö
dik a brigádpénztár.)

Az elmúlt évben közös 
kirándulásokon, összejöve
teleken költötték el a 
pénzt. Mi lenne, ha az 
idén külföldi üdülésre kül- 
denék a brigád tagjaff. 
Igen ám, de oda sok pénz 
kell. A brigád megtalálta 
a megoldást. Újítsunk — 
mondták, haszon az üzem
nek, haszon a brigádnak. 
Rimondták: minden olyan 
újítás és ésszerűsítés, mely 
2 000,— Ft alatti összeget 
„fizet”, a brigád pénztárá
ba kerül. A határozatot 
tett követte, öt újítást 
adott be a brigád. A juta
lomként kapott pénzösszeg

a tervezett fúrási önkölt
ség térén 13,6 százalékos 
megtakaritast értek el tm/ 
Ft koitsegtervnez viszo
nyítva; fajlagos anyagíel- 
nasznaias térén honaprói- 
nonapra megtakaritast ér
nek el. Két újítást is be- 
vezetleK nemrégiben; az 
egyik újítás bevezetése a 
perloratorfurasok terén 
teljesítménynövekedést és 
fúrási önkóiiségcsökKenést 
eredményez, a másik újí
tást pedig a csavaros dif
ferenciái elótolású fúrógé
pen helyettesítésére állí
tották oe, ami által lénye
gesen csökkenthető volt 
fm-kóltségük és teljesít
mény területén az elektro
hidraulikus elótolású fúró
gépen teljesítményei tud
tán elérni. Ebből kifolyó
lag 1969. II. félévben ko
moly önköltség megtakarí
tást varnak.

A továbbiakban Rántás 
elv társ elmondotta, hogy a 
részleg jelszava; Szocialis
ta mouon élni, dolgozni, 
tanulni. A szocialista mó
don dolgozni kérdést Ki
merítettük — legalábbis 
úgy érzem — a részleg 
eredményeinek bemutatá
sával. A másik jelszó, a 
szocialista módon- élni. 
Vajon hogyan és miben 
nyilvánul meg a részlég 
viszonylatában? Rántás 
elvtars elmondotta ezzel 
kapcsolatosan, hogy rész
legük szocialista együtt
működési szerződést kötött 
a Xll-as üzemi bányaiuras 
részleggel, s ennek értei
mében kölcsönös tapaszta
latcsere látogatások, terme
lésben egymás tájékozta
tása, közös kirándulások, 
szocialista brigádülések 
megtartása szerepel.

Vannak-e tervek, elkép
zelések az elkövetkezen
dő időszakra? — kérdez
tem Rántás elvtárstól.

— Egyenlőre csak any- 
nyit tudok elmondani, 
hogy júliusban Abaligetre 
kirándulást tervezünk — 
a III-as üzemi fúrás rész
leggel közösen — mely 
sporteseménnyel egybekö

tött lesz. Ezen kívül mun
kavédelmi vetélkedő meg
tartását tervezzük ugyan
csak a ilf-as üzemmel kö
zösen, amely vetélkedő 
szakmai jellegű lesz. Tár
sadalmi munka terén a 
részleg nagyon aktív, na
gyon sokan tevékenyked
nek a politikai és társa
dalmi szerveknél. Tovább
képzés és utánpótlás bizto
sítása érdekében jelen pil
lanatban 6 fó fúromesteri 
laniolyamra jár.

Térjünk vissza talán egy
kéi újabb adat erejéig a 
teljesítményekhez. Jelen
tett-e változást a részleg 
munkájában a csökkenteti 
munkánál bevezetése?

— A csökkentett mun
kahét bevezetésével a mun
kaidő meghosszabbodásá
val a vart 9,1 százalékos 
teljesitmenynovekedés he
lyett 17 százalékos teljesít
ménynövekedést értünk el, 
május hónapban pedig 26 
százalékos növekedést.
Részlegszinten májusban 
lu,t>9 fm/müszakteljesít- 
ményt értünk el — vála
szolta Rántás elvtárs.

Befejezésül még egy 
adat a részlég teljesítmé
nyéről: 1. negyedév szak- 
manyos tervét 116,7 száza
lékra teljesítette, fúrási 
fm terv 123,8 %, fm/mű- 
szakterv 127,7 °/o.

A részleg eme teljesít
ményei 1968-hoz viszonyít
va 118,4 %-os fejlődésnek 
felel meg!

Ezek után mit mondha
tunk el a részlegről? Ta
lán annyit; remélem és 
hiszem, hogy még hallani 
fogunk ennek a részlegnek 
kiemelkedő teljesítményei
ről, vállalásáról a mun
kában és becsületes helyt
állásukról a magánéletben.

Tóth Mária
II. Bányaüzem

szintén a brigád pénztá
rába került.

Az eredmény egy na
gyobb pénzösszeg, s 1969- 
ben a brigád tagjaiból 10 
fő megy külföldre, illetve 
abból már 3 fő Moszkva, 
Lengyelország és Jugo
szlávia utazáson vett részt. 
Elhatározták, megcsinál
ták. Miért? Mert a brigád 
minden tagja a közös ér
deket fölé tudja helyezni 
az egyéni érdeknek, még 
a pénz „ördöge” sem tud
ta megingatni őket, hogy 
a kijelölt úton a szocialis
ta emberré válás útján 
botladozva is, de lépjenek 
előre.

Fiatal brigád újat akar, 
mindig újat, mint Bandel 
elvtárs kifejtette. Nem a 
megporosodott babérokon 
akarnak nevet szerezni 
maguknak, hanem új, pél
damutató ötletekkel, iga
zán szocialista emberhez 
méltó közös cselekedettel 
akarják igazolni, hogy fia
tal brigád is mutathat pél
dát, habár a brigád átla
gos életkora 40 év.

Kókai Ernő
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Gondolatok POLGÁRI VÉDELEM
a lakásgondokról, elosztásról Amit saját és közérdekből mindenkinek tudnia kell

Mielőtt tollat fogtam, 
egész más szándékaim 
voltak. Ugyanis arra akar
tam választ kapni, hogy 
vajon a vállalatunktól tá
vozó dolgozók, akik sajnos 
szép számmal akadnak 
(csak egy példát: 5 hónap 
alatt 1 067 fő távozott és 
újfelvételes csak 953 fő) 
vajon hányán „viszik” ma
gukkal a lakásukat?

Tudom, hogy a lakások 
viszonylag szolgálatiak, te
hát a munkaviszony meg
szűnésével gyakorlatilag 
nem adják le, mert az 
esetben helyette másik la
kást kellene biztosítani. 
Nagyon kíváncsi lettem 
volna konkrét adatokra, de 
sajnos ezt kideríteni óri
ási munkát jelentett volna 
— nem nekem, hanem 
azoknak az illetékeseknek, 
akikre a laká*s- és lét
számtervezés tartozik. Így 
erről le kellett mondanom.

Míg ezen adatok után 
kutattam, elég furcsa gon
dolataim támadtak. Tudom 
volt olyan időszak, amikor 
lakást ajánlottak fel a 
dolgozónak és az nem fo
gadta el, mondván nincs 
szándéka nősülni és laká
sért csak nem nősül. És 
jött 6 hónap múlva az il
letőnél egy „jóvátehetet
len” pillanat, megnősült, 
és akkor már ő könyörgött 
lakásért, de sajnos már 
későn.

A mai lakásgondokat 
ismerve münchauseni me
sének tűnik, pedig így volt.

— Más.
Egyik üzem üzemvezetői 

fogadóóráinak naplóját 
vettem a kezembe. Száz 
fogadóórára jelentkezett 
dolgozó közül 45-nek la
kásproblémája volt.

— Üj dolgozók voltak? 
Nem!

— Régi dolgozók? Az is 
volt közöttük.

— Hol laktak eddig? 
Nem lehet, hogy mindegyi
kük albérletben.

— Most házasodtak? 
Vizsgálva az adatokat, el-, 
enyésző volt ezek száma.

Nem vagyok hivatott ar
ra, hogy a lakáselosztó bi
zottságok és csúcsbizottság 
munkáját bíráljam, hisz az 
is bizonyos, hogy azok 
kapják a lakásokat, akik 
pillanatnyilag legjobban 
illetékesek rá. Különben is 
adminisztretíve az elosztó 
bizottságok mindent meg
tesznek a jogosultság kö
rülményeinek tisztázásá
ra.

De! És ez a „de”, amin 
csak úgy lehetne segíteni, 
ha az igénylők lelkiisme
retesebben átgondolnák,
valóban ők azok-e, akik 
legjobban rászorulnak,
hogy lakásgondjukon a 
vállalat segítsen.

Ne értsen félre az az olva
só, aki miután megkapta 
az ingyen lakást pár hó
nap múlva boldog kocsi- 
tulajdonos lett. De uram 
bocsá’ Vajon nem lehetett 
volna egy szövetkezeti la
kás építési költségeibe fek
tetni azt a pénzt, amit a 
MERKUR-nak befizetett?

— Vagy más!
Volt szerencsém olyan 

esettel is találkozni, hogy 
a szülőket vették a fiata
lok magukhoz, majd meg
indult a harc a nagyobb 
lakásért! Jogosan, több 
személynek nagyobb lakás 
kell! Az is dicséretes, hogy 
a néha már munkaképte
len szülőkön segítenek. 
De! Vajon hol laktak a 
szülők, mi lett azzál a la
kással vagy házzal?

Szerény véleményem: 
ne okozzon gondot a la
káselosztó bizottságnak az 
a házaspár, aki csupán 
azért, mert kicsinek talál
ja a lakását, cserére adja 
be az igényét, ugyanakkor 
tízesztendős nagy gyerek
kel is laknak, sőt két 
gyermekkel családok
ugyanakkora lakásban.

Szokás azt is emlegetni, 
„ha nem kapok lakást, 
kénytelen leszek elmenni 
a vállalattól, hiszen ötéves, 
becsületes munkámmal rá
szolgáltam arra.” Ismerek 
valakit, aki hét éve becsü
lettel dolgozik vállalatunk
nál, albérletben laknak 
gyermekükkel havi 600 Ft
ért.

Aztán nem éppen leg
korrektebb eset az sem, ha 
megkapja az illető az évek 
óta óhajtott lakást, amit 
valóban kiböjtölt és akkor 
jön rá, hogy egy másik 
munkahelyen most többet 
fizetnek. Tudom, senkit 
sem lehet munkavállalási 
szabadságában korlátozni. 
No, de éppen erről van 
szó. Itt jön a probléma. Az 
illető helyett valakit fel 
kell venni és az új felvé
telesnek nincs lakása, vi
szont gyermeke van, aki
vel albérletben él. Mi tör
tént? Egy lakásigényléssel 
több kérvény kerül a la
káselosztó bizottsághoz és 
kezdődik minden elölről.

A lakáscserékre beadott 
kérvények sem mindig 
elég megalapozottak. Nem 
egy esetben előfordul, 
hogy ugyanannyi szobá
ra cserélik fel a régi la
kást, csupán azért, mert

Dolgozóink leveleiből
— Ebben az évben a III. 

kerületi tanács sok ezer 
forintot költött a terekre 
és a virágok rendbehoza
talára. Ennek ellenére 
akadnak gyerekek, de fel
nőttek is, akik a rendbe
hozott pázsiton, virágágya
kon közlekednek, „spor
tolnak”. Az emberek fele
lőtlensége, közönye mellett 
úgy látszik, csak az illeté
kes hatósági szervek libe
ralizmusa nagyobb.

— Az újmecsekaljai 1. 
sz. óvodában a korábban 
tervezett 1 hónapos szünet 
2 hétre csökkent, utána 
újra jogadják a gyerme
keket a szülők nem kis 
megkönnyebbülésére.

Bogdása az Ormánság 
egyik kis faluja. Itt lakik 
Vucskics Valika, aki eddig 
betegsége miatt iskolába is 
csak szillel és kis pajtásai 
segítségével tudott elmen
ni. A szülők mindent meg
próbáltak már, de sajnos a 
betegség, amely a kislány 
mozgását gátolja, erősebb 
maradt. Erről szerzett tu
domást a Munkásszálló kar
bantartó részlegének Stein
metz Miklós brigádja, amely 
felajánlotta, hogy Valiká- 
nak egy rokkantkocsit. fog 
készíteni. A brigád minden 
tagja megkezdte tevékeny
ségét a segítség mielőbbi 
megvalósítására. Egyikük 
anyagot kutatott fel, a má
sik szakmai képzettségének 
megfelelően a meglévő 
anyagot formálta a terve
zett kocsinak megfelelően. 
Elmúlt azonban az az idő, 
amikorra a brigád tagjai 
megígérték a kész kocsi át
adását. Valika már nagyon 
várta, mert a városi bácsik 
nem jelentkeztek. Eljött 
azonban június Z-a. Fischer 
Jenő csoportvezető és Gál 
Jenő szerelő a brigád más 
tagjainak segítségével a vál
lalati mikrobuszba betette 
a kocsit és megindult a kis 
brigádképviselet Bogdására 
Valikához.

újabb és modernebb. Meg
illeti őket? Hisz a gyerme
kek száma nem nőtt.

Mindenki tudja, hogy a 
lakásprobléma országos 
probléma, így nem kivétel 
alóla városunk, sőt kerü
letünk sem. Még nagyon 
sok lakásnak kellene épül
ni, hogy gondjaink ezen a 
téren teljes megoldást 

{ nyerjenek és ez belátható 
1 időn belül sajnos nem kö- 
1 vetkezhet be. Épp ezért 
minden igénylőnek önma
gában kellene eldönteni, 
vajon őt illeti-e elsősorban 
az épülő lakás, nem tud
ná-e megoldani azt saját 
erőből? Igaz az a mondás, 
hogy mindenkinek a saját 
feje fáj legjobban Ezt nem 
vitatom. De addig, amíg 
ez fennáll és csak saját 
bajunkkal törődünk, ne 
szidjunk senkit és legfő
képp azt az intézményt, 
vállalatot, amely erejéhez 
képest mindent megtesz a 
lakásgondok enyhítéséért. 
Addig, amíg azon fárado
zunk, hogy miképp lehetne 
az elosztó bizottságot rá
szedni, vagy „átverni” (bo
csánat), azért, hogy mi 
kapjuk a lakást, akár jo
gosan vagy jogtalanul, ad
dig ne várjuk azok min
den vonatkozásban töké-1 
letes döntéseit.

Még valamit. Nem tud
na-e valami megoldást a 
kedves olvasó, hogy Urán
ban kapjak lakást? Ugyan- ! 
is akkor eladnám a me- 
szesi szövetkezeti lakást 
és azon a pénzen egy 
Polski-Fiatot vehetnék.

— nAr —

— Az elmúlt héten 
több háziasszony panaszol- 

I ta, hogy az Izsáki TSZ üz
letben még a régi burgo- i 
nyát igen magas áron úgy 
adták el, ha valaki retket 
is vásárolt. Ügy gondol
juk, helyes lenne, ha a III- 
kerületi tanács illetékesei 
rendszeresen ellenőriznék 
a csillagászati árairól hí
res piacunkat.

— Szép és modern vá
rosrészünkben gyakori, 
hogy vadul száguldozó, 
járdán közlekedő kerék
pározók veszélyezttik a 
gyalogjárók testi épségét. 
Nem lehetne ezeket a 
„vadhajtásokat” lefaragni, 
rendszabályozni?

Valika öröme
Az iskola, amely általi

ban délelőtt foglalkoztatja 
a gyereket, kihalt volt, mert 
ezen a napon a tanítás dél
utánra lett áttéve, nem Is 
volt ott más, csak a tanító 
felesége. A kocsit azonban 
összeszerelték és a kis cso
port megindult az utcán 
Valikáékhoz. Ott sem volt 
odahaza senki sem. az ' 
édesapa, aki a MÁV alkal
mazottja, szolgálatban volt. 
Az édesanya a mezőn ka
pált. De amikor az odaha
za lévő szomszédok meg
látták a betegkocslt, mind
annyian egy emberként si
ettek segíteni. Egyikük el
mondta, hogy valika a 
szomszédoknál van és el
ment, hogy hozzák haza.
A másik az édesanyáért 
ment el. De mire ő meg
érkezett, addigra a boldog
ság már a tetőfokán volt. 
Ugyanis a szomszédéktól 
vezetett Valika elé Gál Je
nő odatolta a kocsit és 
azonnal megkezdődött an
nak a használata. Persze, 
először egy kicsit sután, 
nehézkesen ment, de ké
sőbb már egyre inkább fo
rogtak a kerekei újdonsült

A polgári védelem fontos 
feladata az életvédelem. A 
kollektív védelmet szolgálják 
a megépített életvédelmi léte
sítmények és a feszült idő
szakban megépítésre kerülő 
árokóvóhelyek. A nukleáris 
fegyverek robbantási kísérle
tei alkalmával bebizonyoso
dott, hogy a korszerű fegy
verek hatásai ellen — léglökes, 
fény, hősugárás az óvóhe
lyek — a robbanási ponttól 
való távolságtól és a létesít
mény védettségi fokától füg
gően — kellő védelmet nyújta
nak és a kezdeti áthatoló su
gárzás hatását is lényegesen 
csökkentik, gyengítik.

A meglévő óvóhelyek béke
időszakban bérbe vannak ad
va raktározás és egyéb célra.

Esetem 
a betegséggel

Szerencsém van: sok évti
zedes harcos múltam során 
nem voltam beteg.

No — persze - akadt volna 
ok, hogy orvoshoz menjek, de 
a jó Karinthy Frigyessel 
együtt azt tartom: minden 
intelligens ember orvoshoz 
megy — a többiek tehát nyil
ván orvosnak mentek.

Mintegy fél éve azonban 
engem is utolért a nemezis. 
Eleinte ügyet sem vetettem 
rá, de később egyre jobban 
nyugtalanított: valahányszor
tüsszentettem, viszketni kez
dett a jobb talpam.

Megyek a körzeti orvoshoz, 
kiállom becsülettel a sori. 
Vizsgálat. Gyógyszer. Nem 
használ. Újabb gyógyszer. Art. 
Próbareggeli. Negatív. EKG: 
negatív. Lumbálas, csontvelő- 
csapolás, Plusszor mínusz - 
negatív. Végül is ambulanciá
ra küldtek: talp vakarás heten
ként kétszer.

Mondok: újságolvasó gyerek 
vagyok én, rendszeresen ol
vasom dr. Mócsing rovatát, 
tudom, hogy a tüneti kezelés 
olyan, mint az egyszeri em
ber esete, aki kétségbeesve 
mondja feleségének: kiesett a 
gyerek az ablakon.

— Jesszusom — visit az asz- 
szony -, és utánakaptál!?
- Eddig még nem! - vála

szolja emberünk.
Hat ezzel a tüneti kezelés

sel Is Így volnánk valahogy.
Szerencsémre a házfelügyc- 

lőnénk értő asszony, mindjárt 
falujába, Moslékos Hubertné 
oki. javasasszonyhoz irányí
tott.

— Opelje is van — tette 
hozzá.

Ez döntött.
Moslékosné csak rámnézett, 

s máris határozott: itt csak a 
csempeszkopácsi gyógygiliszta 
használ. Irt rögtön Vajákos- 
nénak, s az postafordultával 
küldött is egy Tangó pasztás 
dobozban vagy negyvenet.

Ötszáz forintomba és némi 
sárgaságba került az egész, de 
megérte. Nem használt, vi
szont kiderült, hogy legalább 
az a bajom nincs, amire Mos
lékosné gondolt.

Vissza a hivatalos gyógyá
szathoz. Beutalás röntgenre.

Jócskán várakoztak már, 
amikor befutottam.

Szorítanak egy kis helyet a 
páciensek. Leülök, elalszom.

Csodálkozva nézek szét: J 
csupa majompofa körülöttem, 
bőrökbe burkolva, a bunkók 
illemtudóan a térdük között.

beteljesedett
kis gazdájának serény lgye- , 
kezete mellett. Megjött az 
édesanya is, akinek ugyan ] 
úgy, mint az arra járó fa
lusiaknak, az örömkönnyek 
csillantak meg a szemében. 
Valika pedig örömében, 
mig többször egymás után 
elrebegte a hálás köszö
nöm szépent, az általa ki
vágott tündérkékkel igye
kezett kocsijában trónolva 
megajándékozni kis pajtá
sait. Majd tervezgetett, 
hogy ő már a boltba Is el
tud majd menni, meg
olyan kényelmes az ő ko
csija, hogy abban akár
aludni is lehet. Sajnos, az 
idő lejárt, el kellett Jönni.

Másnap felkereste a bri
gádot Bocz András tanító, 
aki az iskola vezető taná
ra, személyesen elmondot
ta, hogy Valika délután 
már az új kocsijában ment 
az Iskolába és vele együtt 
az egész iskola apraja— 
nagyja örült. Fényképet is 
készítettek, amelyen látha
tó Valika középen és kör- 
beállják tanulótársai.

Ekkor született meg az 
egyezség a Steinmetz bri
gád és a bogdásai Iskola

Ezen óvóhelyek rendszeres 
karbantartását, állagmegóvá
sát a bérbevevő szerv köteles 
biztosítani. Készültség idősza
kában fontos feladat - ezen 
létesítmények előkészítése és 
alkalmassá tétele a kollektív 
életvédelem céljára, bútorzat 
és egyéb berendezés biztosítá
sa, levegőellátás, szellőztetés 
biztosítása, igen fontos a nyí
lászárók légmentes (gázbiztos) 
zárásának biztosítása, ivó és 
egészségügyi célra előirt víz- 
mennyiség tárolása, szükség 
és vészvilágítás biztosítása, 
kijárathoz, vészkijárathoz az 
önmentéshez szükséges szer
számok elhelyezése, ön- és 
kölcsönös segélynyújtáshoz 
szükséges egészségügyi men
tőláda elhelyezése.

Bemutatkozom a szomszé
domnak.
- Uhu vagyok! - viszonoz

za.
- Bocsánat! Hol vagyok? — 

kérdem.
— Diluvium, felső emelet, 

Neandervölgy, barlangrendelő. 
— válaszolja sebesen és sza
batosan.
- Dr. Mu-Ak sámán rendel 

12-ig — teszi hozzá, miközben 
szórakozott pillantást vet a 
karjára csatolt kis napórára.

Rövidesen kiderül, hogy nem 
akármilyen társaságba Kerül
tem.

Uhu matematikus. Elmon
dotta, hogy az idén kapta 
meg a Nagy Mamrnut díjat a 
négyen felüli számok lehetsé- 
gessegének bizonyításáért.

Egy tisztes, ősz előember 
tempósan beszélt arról, hogy 
épp a geocentrikus világkép 
alapjainak lerakásán fáradozik,

- Meglátja, uram, évezredek 
telnek el, mire a tudomány 
ezt megcáfolja!

A legnagyobb tisztelet azon
ban egy mozgékony ősfiatal- 
emben övezett.

— Balszélsö a vadászváloga
tottban. Abszolút balkezes. 
Káprázatosak az elfutásai!

Ezt Uhu súgta nekem, szin
te könnyezve a meghatottság
tól, hogy ilyen neves ősem
berrel egyidejűleg lehet beteg.

Lassan abbamarad azonban 
a beszélgetés. Minden perc
ben jöhet a sámán.

S tényleg: faarcú, hatalmas 
ősember jón, átmegy az elő- 
barlangon, mintha ott sem 
volnánk. Utána az ősasszisz
tensnő. ö valamivel gőgösebb.

Látni, hogy bent unott po
fával veszi fel a sámán a fe
hér jegesmedve-köpenyt, fejé
re egy dinnyehéjat rak, miu
tán kievett még belőle egy fa
latot. Egy pávatollat vesz a 
kezébe, néhány pillanatig ha
bozva nézi. Aztán mégis be
dugja, ahová kell.

Kanéz az ösasszistensnőre, 
ásít egyet, aztán unottan oda
szól neki:

— Tereld be őket!
Uhu idegességében lábamra 

ejti a bunkóját, felébredek.
A fehér ajtón át tisztán 

hallom, amint azt mondja va
laki benn:

— Tereljétek be őket!
Kár volt ezért a néhányezer 

évért.
A sámánnak mintha jobban 

állt volna.
dr. Tóth Ferenc 

II. üzem

között is. Ugyanis látva 
azt, hogy semmi szemlélte
tő oktatási anyaggal nem 
rendelkezik az iskola, úgy 
határozott a brigád, hogy 
ki-ki a saját mesterségé
nek és szakmai képzettsé
gének megfelelően segít a 
kis falusi iskolának, ahol 
végeredményben egy kicsit 
már a brigád Valikája is 
tanul. Segítenek egy kő- 
gyüjtemény összeállításá
ban, elsősorban a Mecsek 
jellegzetességeire vonat
kozóan. Ugyanakkor már 
elkezdődött annak is a ter- 
vezgetése, hogy esetleg Va- 
likát behozzák egy vasár
napra Pécsre és közösen 
elviszik kirándulni.

Az első lépéseket megtet
te a brigád ahhoz, hogy ne 
csak a vállalat dolgozói, de 
egy kis falu nagyon hálás 
szülői munkaközössége és 
gyermekei Is megismerjék, 
mert emberségből Is jeles
re vizsgáztak és közelebb 
hozták Bogdását is vállala
tunkhoz és a megye szék
helyéhez, Pécshez.

Acs Károly

Azokban az üzemekben, ahol 
kiépített óvóhely nincs, ké
szültség időszakában árokóvó
helyeket kell a megadott ter
vek alapján építeni, megha
tározott időn belül. Az árok
óvóhelyek is biztosítják a vé
delem legfontosabb követel
ményeit.

A lakosság ezreinek életét 
jelentik a jól kiépített, kar
bantartott és ellátott óvóhe
lyek és előkészített szükség- 
óvóhelyek. Mindannyiunk ér
deke az ezzel kapcsolatos elő
írások betartása és az ezek
kel kapcsolatos teendők meg
ismerése.

Fehér László

Tanulság
Emberéletet
követelt
1969. június 7-én 23 óra 30 

perckor életveszélyes baleset 
történt az I. Bányaüzem 13. 
szintjén lévő 38-as vágathaj- 
to csapaton. Kovács József 
csillés rakodógéppel történt 
közetfelrakás közben élet
veszélyes sérülést szenve
dett, majd 1969. június 8-án 
az Idegkilnikán de. 11 óra
kor meghalt. A halálos bal
eset kivizsgálását a Pécsi 
Kerületi Banyamüszaki Fel
ügyelőség végzi. Annak 
eredményéről nem áll mo- 
dunkoan dolgozóinkat tájé
koztatni, mivel a vizsgalat 
lapzártáig nem fejeződött 
be. Az esetleges találgatá
sok elkerülése végett szük
ségesnek tartjuk vállalatunk 
dolgozóit tájékoztatni a bal
esetről.

Kovacs József munkatár
sunkat 21 éves korában ra
gadta el a halál. Üzemünk
nél új dolgozo volt. 1969. 
március 26-an lépett munká
ba. A tragikus balesetet tá
raságképpen közöljük,
hogy a jövőben ilyen ese
tek ne következzenek be. A 
szomorú esemény az éjsza
kás műszakban történt. A 
38-as csapaton PML-5-ös ra
kodógéppel kőzetrakást vég
zett Fuczur György vájár. 
Amikor az első csillét meg
rakta, a csille négy kerek
re leesett az U-vasról. A le
esett csillét a rakodógéppel 
nyomatta a végleges vasutlg. 
Azzal a céllal, hogy ott a 
vasútra visszaemeljek, uta
sította Kovács József csil
lést, hogy a csillét a rako
dógépre akassza rá. Kovács 
József a ráakasztást nem 
tudta elvégezni és szolt 
Fuczur György vájárnak, 
hogy nem tudja végrehajta
ni. Ezután Fuczur György 
utasította Kovács Józsefet, 
hogy álljon felre, majd ó 
háiranyomatja a gépet és a 
ráakasztást elvégzi, majd 
mozgásba hozta a rakodógé
pét és észlelte, hogy tőle 
ellentétes oldalon Kovács 
József az oldalba esik. A 
rakodógéppel kb. 15 cm utat 
tett meg, majd megállt es 
átment, hogy megvizsgálja, 
ml történt. Megállapította, 
hogy Kovács József súlyos 
fejsérülést szenvedett. Ké
sőbb a helyszíni vizsgálat
kor a rakodógép ütközőjén 
haj és vérnyomokat talalt. 
Feltehetően a sérült feje az 
ütközők közé szorult.

A balesettel kapcsolatban 
szeretnénk felhívni dolgozó
ink figyelmét a rakodógép
pel történő rakodás szabá
lyaira. A beosztott dolgozók
nak (segédvájár, csillés) a 
csille betolása és a rakodó
gép mögött történő rögzítése 
után a csille hátsó szélétől 
kb. 4-5 m. távolságra kell 
félreállniok. A csilléhez csak 
akkor szabad visszalépni, ha 
a rakodógép kezelője erre 
félreérthetetlen jelet ad. A 
rakodógépkezelő mögött álló 
személynek rakodás közben 
állandóan figyelni kell » 
gépkezelő munkáját, hogy 
balesetveszély esetén segít
ségére siessen.

Bokodi Géza

A vállalati MSZBT El
nöksége szeptember hó
napban, bányásznap után 
9 napos Moszkva—Lenin- 
grád repülőutat szervez. 
Útiköltség 2 100,— Ft + 
350,— Ft költőpénz (30 ru
bel).

Jelentkezni Ács Károly 
elvtársnál, a munkásszálló 
rendészetén lehet.
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Továbbképzés 
hasznos tapasztalatokkal

A KISZ Központi Bi
zottság Ifjúmunkás Osztá
lya 1969. június 5-től 11-ig 
a bányász-iparági titkárok 
részére továbbképzést
szervezett Balatonszépla- 
kon. A továbbképzés az 
elmúlt évek iparági ver
senyértékelő konferenciáit 
volt hivatva helyettesíteni. 
Számunkra — akik a vál
lalati KISZ Bizottság ré
széről vettünk részt ezen 
a továbbképzésen — a 
program már hétfőn dél
után megkezdődött, ami
kor Tóka elvtárs fogadott 
bennünket egy rövid tájé
koztatóra. A rövid tájé
koztatóból négyórás be
szélgetés lett, amelyen 
részletes és kimerítő vá
laszt kaptunk minden kér
désünkre. Kérdéseink fő
képp a vállalat jelenlegi 
helyzetével, perspektívájá
val, valamint aktuális 
problémákkal voltak kap
csolatosak.

Sajnos, az időjárás nem 
volt a legkedvezőbb és így 
meglehetősen zimankós, 
őszies időben érkeztünk 
meg Balatonszéplakra, a 
Nehézpiari Minisztérium 
üdülőjébe. A rossz időt 
még azok a rendkívül kel
lemes körülmények és a 
messzemenően figyelmes 
kiszolgálás sem tudta fe
ledtetni, amelyben ré
szünk volt. A tábor veze
tősége meglehetősen kötet
len programot állított ösz- 
sze és így mindenkinek 
bőven maradt ideje pihe
nésre, sportolásra és egyéb 
kikapcsolódásra.

Természetesen mindez 
csak kellemes kerete volt 
a továbbképzés igazi tar
talmának, amelynek ko
molyságáról már az első 
előadásból következtethet
tünk. Eltérően az eddigi 
gyakorlattól, a színvonalat 
nem a zsúfolt hivatalos 
program, hanem az előa
dások tartalma biztosította. 
Négy előadást hallottunk 
a hét folyamán. Ribánszki 
Róbert elvtárs, a KISZ 
Központi Bizottság titkára 
a munkásifjúság helyzeté
ről és aktuális szervezeti 
kérdésekről, Tamási Jó
zsef elvtárs az EMSZ el
nöke a szénbányászat je
lenlegi viszonyairól és 
problémáiról, valamint 
perspektívájáról, Dandó 
István elvtárs, a BDSZ 
osztályvezetője a szakszer
vezetek jogairól és köte
lességeiről és Berecz Já
nos elvtárs a Külügymi
nisztérium párttitkára ak
tuális külpolitikai kérdé
sekről tartott rendkívül 
színvonalas és részletes 
tájékoztatást.

Ügy érzem, a felsorolás
ból is kitűnik, hogy fel
sőbb szerveink nagy je
lentőséget és megfelelő 
hangsúlyt tulajdonítottak 
ennek a továbbképzésnek. 
Az előadásokon kívül né
hány alkalommal csopor
tos foglalkozás, illetve be
szélgetés is volt, amelyen 
nem annyira az előadások 
tartalmával, mint inkább 
egymás tapasztalataival 
foglalkoztunk. Erre a ta
pasztalatcserére egyébként 
nemcsak ilyen hivatalos 
körülmények között került 
sor, hiszen a jelenlévő tit
károk minden alkalmat 
megragadtak, hogy tájéko
zódjanak egymás munká
járól, feladatairól.

A tábor utolsó program
jára június 11-én délelőtt

került sor, amikor Mo- 
ravcsik Attila elvtárs, a 
tábor vezetője értékelte 
az egyhetes munkát, s el
mondta véleményét a 
résztvevőkről — amely 
igen pozitív volt. Az érté
kelés során kitért azok
ra a kérdésekre, amelyek 
a továbbképzés ideje alatt 
felmerültek és úgy érez
tük, hogy mindnyájunk 
nevében beszélt, amikor 
elmondotta, hogy nagyon 
hasznosnak és értékesnek 
tartotta ezt az egy hetet.

A tábor számunkra kis
sé zavaró momentummal 
fejeződött be, ugyanis bár 
nem csináltunk presztízs- 
kérdést belőle, de enyhén- 
szólva furcsa volt, hogy a 
különböző kis megszűnő
iéiben lévő bányák kül
döttségeiért egymás után 
érkeztek a mikrobuszok és 
a fekete Volgák, mi pedig 
diszkréten bekecmereg- 
tünk egy GAZ kocsiba, 
amely értünk jött.

Palásti József

Jó munkát — jó pihenést!
Kellemes hétvégi tervek a ll-es Bányaüzemben, 

autóbuszgondok
Üzemünk nemcsak a jó ter

melési eredmények érdeké
ben végzendő fárasztó, sok
szor megerőltető munkát biz
tosítja dolgozóinak, hanem jó 
gazda módjára gondoskodik 
azok pihenéséről is. Hisz a 
jól végzett munka után több
szörösen jólesik a kikapcso
lódás, a kultúrált pihenés, 
szórakozás. Es szükséges is, 
hisz ezek az új, még nagyobb 
feladatok elvégzésének a tar
tásai is.

Ezt tartotta szemelőtt szak- 
szervezeti bizottságunk is. 
amikor az 1969-es évre 70 000 
Ft-ot biztosított dolgozóink 
kirándulási költségeinek fede
zésére. Ehhez Jön még továb
bi 20 000,- Ft a nyereségrésze
sedési alapból, valamint 

. 16 000,- Ft, amelyet az önse
gélyezési Csoport biztosít a 
szakszervezet által szervezett 
kirándulásokra.

Eddig a fenti költségvetés 
terhére egy út valósult meg. 
Mégpedig a gépészeti csoport 
35 fős szocialista brigádja 
volt tapasztalatcserén a Du
naújvárosi Vasműben. De 
még csak az idény elején va
gyunk!

Június 14-15-re 2 napos ki
rándulást szervezünk család
tagokkal együtt 106 fővel Fo
nyódra, Fenyvesre. Majd 28- 
29-re két termelő körletünk 
szervez kirándulást 100 fővel 
szintén a Balatonra. Ügyszin
tén a III. körlet megy csa
ládtagokkal Sikondára. Alap
szervezeteink külön-külön is 
kaptak 4000-4000 Ft-ot 2 napos 
önálló kirándulások lebonyo
lítására. A fürdési Idény ki
használására július végén, au
gusztus elején az SZB szervez 
300 fő részvételével 2 napos 
balatoni kirándulást. Ugyan- ,

A NAGYKUTYÁK
(Aktuális szavak értelmező szótáraként)
Édes anyanyelvűnk bővelke

dik bonyolult fogalmak találó 
kifejezéseiben. Oldalak telné
nek meg, ha pl.: a kisszerü- 
ség nevetséges-bosszantó bi
zonyos fajtáját, amire egysze
rűen azt mondjuk: „piti”,
pontosan körvonalazni akar
nánk. Körülbelül ilyen bonyo
lult fogalom az is, amire kö
zönségesen azt mondja az em
ber: „nagykutya”.

A kutató elme példákhoz 
kénytelen nyúlni, ha az ava
tatlan előtt meg akarja vilá
gítani ennek a tartalmas fo
galomnak a lényegét. Így pél
dául:
... a nagykutya jogot for

mál ahhoz, hogy a köszönést 
ne fogadja,
... művészet, tudomány, 

mesterség fellebbezhetetlen 
szakértője ő.

Úttörőavatás
Újmecsekalján

Május 18-án ünneplőbe öl
tözött egyenruhás gyerekek 
igyekeztek az iskola felé, 
hogy résztvevői legyenek - 
a nagy élménynek - az út
törőavatásnak.

Tíz órakor kezdődött az ün
nepély a 39-es Dandár úti is
kolában, a zenekar a Himnuszt 
játszotta. Majd az iskola igaz
gatója, Bujdosó László ismer
tette a gyerekekkel a köte
lességeket, melyekre most 
már a nyakkendő viselése is 
kötelezni fog, elsősorban jobb 
tanulásra, nagyobb szorga
lomra és nem utolsó sorban 
tiszteletadásra, becsületre.

A kis úttörők ígéretet tettek 
arra, hogy úgy élnek, hogy 
méltók legyenek majd a 
Kommunista Ifjúsági Szövet
ség tagságára.

A felavatott gyermekek ar
cán látni lehetett, hogy mi
lyen komolyan veszik az út
törőélet törvényeit és betartá
suk fontosságát. A kisdobo
sok és az úttörők tiszteletére 
repülőgép jelent meg a tisz
ta, kék égbolton, melyből vi
rágeső hullott az ünnepeitek
re.

Az ünnepség befejeztével, a 
felavatott úttörők a feldíszí
tett osztályokba vonultak, 
ahol meg lettek vendégelve. 
Minden úttörő megkapta az 
igazolványát és piros nyak
kendőjével, nem kis büszke
séggel indult hazafelé.

Szuhanyik Lajos

csak Szegedre is utazik 7 
napra 40 fő az SZB rendezé
sében, főleg társadalmi aktí
vák jutalmazásaként. (E 
programban szerepel városné
zés, 2 szabadtéri előadás 
megtekintése, strandjegy a 
Tiszán, kirándulás a dorozs
mai szélmalomhoz stb.)

Először külföldi utak szer
vezésére gondolt a szakszer
vezeti bizottság, de látva, 
hogy abban a rendelkezésre 
álló összeg alapján csak 40-50 
fő vehetett volna részt össze
sen, választotta inkább az 
olcsóbb, de a dolgozók sok
kal nagyobb létszámát felöle
lő hazat kirándulások szerve
zését. (Ezt indokolja a szabad 
szombatok bevezetése is.)

11a már a szabad szomba
tok minél jobb kihasználásá
nál tartunk, megemlítünk egy 
problémánkat, amely fenti 
igyekezetünket nagy mérték
ben gátolja. Több szocialista 
brigádunk szeretne egynapos 
kirándulásokat szervezni kö
zeli helyekre, mint pl. Si- 
konda, Abaliget. Viszont any- 
nyi pénzük nincs, hogy 
egész napra bérelni tudnak 
az autóbuszt. S ennek nincs 
is értelme, hisz az egész nap 
kihasználatlanul állna. Nem 
lehetne-e az Autóközlekedési 
Vállalattal olyan megállapo
dást kötni, hogy reggel meg
kapnák a buszt, amely ki
vinné őket, majd este a meg
beszélt időre kimenne értük? 
Ez a kirándulást is olcsóbbá 
tenné, az AKÖV-nek sem nö
velné a lekötött autóbuszok 
számát - és még több dol
gozónk tudná kellemes pihe
néssel tölteni a hétvégét.

Nagy Sándor 
Il-es Üzem

... ülsz az asztalnál, jő a 
nagykutya, s nem köszön,
... ha rossz szellemed olyan 

helyzetbe hozott, hogy tege- 
ződsz vele, biztos lehetsz 
benne, hogy magázni fog — 
s tegezni, ha magázod,
... viszont nem kell tarta

nod attól, hogy kézfogásnál 
összeroppantja a kezedet, 
mert I usque 2 ujját nyújtja.
... a nagykutya mérnök el

várja vájár apjától, hogy 
előre köszönjön, a nagykutya 
orvos rendelésnél vállonvere
geti apját: „No, hogy va
gyunk, Pista bácsi!?”
... a nagykutya belegázol a 

becsületedbe, s elvárja, hogy 
mosolyogj hozzá, de te... 
(Ezt hagyjuk.)
... a nagykutya mélysége

sen lenéz mindenkit, aki 
konkrét munkát végez, s ta-

Illetékesek válaszolnak
„Szóváteszem” 

Ércbányász 1969, május
Szeretnék, mint egyik ille

tékes, vállalati újságunkban 
S. Gy. I. üzem dolgozójának 
időben „talán még nem késő” 
cikkére és azzal összefüggés
ben reagálni és dolgozóinkat, 
szervezett munkásainkat tá
jékoztatni.

Elöljáróban meg szeretném 
köszönni, hogy e cikk való
ban időben néhány kérdésre 
felhívta figyelmünket, egyné
hány kérdés rendezése már 
folyamatban volt és van.

A vállalati Szakszervezeti 
Bizottság a vállalatvezetéssel 
közösen évről-évre igyekszik 
anyagi lehetőségeihez mérten 
az üdülési lehetőségeket, 
színvonalat emelni, hétvégi 
vikkendtelepeket fejleszteni 
Mohácson és a Pécsi tónál. 
Ez évben a használt matra
cokat cseréltük és egy 20 fé
rőhelyes kőépületet építünk a 
Pécsi tónál.

Evek óta probléma volt 
Balatoniüreden a kabin-kér
dés. Egy-egy kabinba 2-3 
család is jutott. Ez évben 
szezonkezdésre felépült 32 ka
bin és így most már minden 
üdülő családnak jut egy. Fel
újítottuk a gyékényeket, 
nyugágyakat.

Szeretném a vállalati Szak- 
szervezeti Bizottság nevében 
ezúton is köszönetemet kife
jezni a Szolgáltató Üzem fi
zikai dolgozóinak, műszaki, 
gazdasági vezetőinek és mind
azoknak — tervezők, közre
működők —, akik eredményes 
munkájukkal hozzájárultak a 
kabinok gyors megépítéséhez.

A vállalati üdülő strandja 
az elmúlt évben valóban tisz
taság, karbantartás terén sok 
kívánnivalót hagyott maga 
után. Reméljük, hogy az üdü
lő vezetője ebben az évben 
több figyelmet fog erre for
dítani és az ellenőrzés is. 
Ezúttal tájékoztatni szeretném 
dolgozóinkat, hogy a strand 
felújítása ez évben megkez
dődik majd és jövő év új 
turnusára befejezést nyer.

Vitorlázó csónakok rossz, 
nem biztonságos állapotuk 
miatt lettek behozva Balaton- 
füredről. ügy gondolom, S. 
Gy. munkatárs is egyetért ve

Váj árvetélkedő
E hónap 7-én, 8-án az 

I-es Üzem KISZ szerveze
te Ki minek mestere moz
galmon belül megrendezte 
a vájárvetélkedő gyakor
lati és elméleti üzemi dön
tőjét. Ez a rendezvény 
nemcsak a vállalati vetél
kedőre szolgálta a jó fel
készülést, hanem nagy 
termelési jelentőséggel is 
bírt. Erre való tekintettel 
az üzemvezetőséggel egyet
értésben elhatároztuk, 
hogy közösen jelentős ju
talmat tűzünk ki.

A jelentkezéseknél csak 
azokat vettük figyelembe, 
akik legalább kétszer
I. helyezett;

holtversenyben:
II. —III.
IV. helyezett;
V. helyezett;
VI. helyezett:

A legjobb elméleti ered
ményt Komlósi Imre érte 
el. öt az üzemvezetés

Ián büszke is rá, hogy az 
olyan „középiskolás” problé
mákat, mint (a-{-b)2> mérnöki 
diplomával a2-f-b2_nel£ o,ű 
meg. Jegyzetfüzetével a zse
bében, határtalan komolyság
gal gyűjti azokat a problé
mákat, amikkel soha többé 
sem ő, sem más nem törő
dik.
... a nagykutya szuverén 

joga, hogy kispolgár legyen, 
s fel sem vethető vele kap
csolatban Ideológiai kritika.
... a nagykutya társadalmi 

körében ne keress munkáso
kat, könyvespolcán illemtant. 
Inkább menj a strandra.
... a nagykutya „tiszti” 

fürdőben fürdik, s „legény
séginek titulálja a munkás- 
osztály tagjait.

És Így tovább .,.
Ha a Statisztikai Hivatal 

felmérést végezne, s ki lehet
ne számítani az 1 000 lakosra 
eső nagykutya-mennyiséget, 
kiderülne, hogy e téren min
den bizonnyal magunk mögé 
utasítottuk valamennyi nem
zetet.

lünk, hogy nem voltak ezek 
a vitorlások kihasználva. Egy- 
egy turnusban 1-2 fő rendel
kezett csak a kezeléshez 
szükséges vizsgával. Nem is 
ez volt a fő probléma, hanem 
Balatonon való használatra 
már rendbehozni úgy nem le
hetett, hogy biztonságosan 
üzemeljen.

Vállalati Szakszervezeti Bi
zottságunk úgy döntött — 
mivel még több dolgozó a 
csónakok számát (6 db) keve- 
selte —, hogy 6 db kétpáros 
csónakot ken beszerezni, ami
nek költsége kb. 40 000,— Ft 
(egy vitorlás 30-35 000,- Ft) és 
szélesebb dolgozói igény kie
légítését szolgálja. Csónak ke
zelésre illetékes vezető an
nak szakszerű tárolására az 
illetékes főosztálytól utasítást 
kapott.

Napernyők kijavítása meg
történt, sajnos az a fő prob
léma, hogy kevés van belőle, 
amint anyagi fedezetet bizto
sítani tudunk, felújítjuk, kie
gészítjük.

Ebben az évben került bel
sőleg felújításra és festésre 
az épület. E cikk keretében 
leírtak költsége megközelítik 
az egymillió Ft-ot.

Egyetértek azzal, hogy vé
deni kell minden társadalmi 
tulajdont, de nemcsak a ve
zetőknek és egyes dolgozók
nak, hanem mindenkinek 
mind a csónakot, nyugágyat 
és az üdülő belső területeit 
is. Kérem is a kedves szülő
ket, hogy különösen az épü
let belső tisztaságának meg
óvását segítsék elő. Ne en
gedjék, hogy gyermekeik a 
talakat összefogdossák. Tud
juk, hogy különösen rossz 
időben a gyermekeknek, fel
nőtteknek néni áll megfelelő 
helyiség rendelkezésre, ezen 
is szeretnénk már jövőre vál
toztatni egy nagy kultúrhelyi- 
ség kialakításával.

Jó Időt és kellemes pihenést 
kívánunk az üdülőt Igénybe
vevő dolgozóknak és család
tagjaiknak.

Rácz Gyula
váll. SZB titkár

részt vettek a Szakma ifjú 
mestere mozgalomban és 
ott arany fokozatot értek 
el. így a szombat délelőt
ti gyakorlati és a vasár
nap megrendezett elméleti 
versenyen 14 fő vett részt. 
A vetélkedő elnökéül a 
Központ részéről Németh 
János elvtársat kértük fel. 
A további 7 bírát a kér
déseknek megfelelően az 
üzemvezetőségből válasz
tottuk ki. Az első 6 he
lyezettet jutalmaztuk és 
egyben ugyanezek a sze
mélyek indulnak a válla
lati vetélkedőn is.
Gáspár Ferenc 600,— Ft
Szőke József 500,— Ft
Bódog Ferenc 500,— Ft
Szabó Miklós 300,— Ft
Kovács János 200,— Ft
Kovács István 200,— Ft
500,— Ft különjütalomban 
részesítette.

Wittner Tamás

Honnan a fennhéjázó gőg
nek, a szemérmetlen nagy- 
zolásnak, a mármár nevetsé
ges nagyképűségnek ez az 
inflációja? A magyar arisz
tokrácia és dzsentri imperia
lista gőgje már az I. világ
háború utáni Magyarországon 
is anakronizmus volt. De hol 
vannak már a grófok, bárók, 
földesurak, szolgabírák, ipar
mágnások, vezérigazgatók!? S 
a mai nagykutyák sem ott ta
lálhatók, ahol először keres
né őket az ember. Ellenkező
leg. Az osztályocska clőadócs- 
kája fintorogva néz rád, ha 
előbb szólítod meg, mint 
ahogy fanyalgó arcán felhú
zott szemöldökkel erre enge
délyt ad. Az osztályocska ve- 
zetőcskéje külön szobájának 
küszöbén meg kell állnod, s 
csak akkor léphetsz be ve
szély nélkül, ha megszólításá
val jelzi, hogy tudomást vett 
rólad. Kétszer örülsz, ha 
nagykutyával érintkezel: ami
kor bejutsz hozzá — s ami
kor kijöhetsz tőle, lelki sze
meiden kék foltokkal. Minél 
feljebb mész, annál kisebb a 
veszélye, hogy nagykutyával 
van dolgod. A nagykutya ép

Gondolatok 
a boltokban

(Vörösmarty után szabadon)
Vajon ment-e Ujmecsekalja 

a boltok áltál előre? Hm... 
fogas kérdés. Vagy talán in- 
kaob fogatlan. Mert...

Kezdetben vala a Reptér. 
Bolt nem vaia. Később lett 
egy lakótelep. Es bolt akkor 
sem volt. Legalábbis nem 
elég. Vagy nem eleggé esz
es (bocsánat) tervszerűen. 
Mert ugyebár, ha szó ette a 
(tanács)-náz elejét, hogy rossz 
a bolt- és szoigaltatasi háló
zat, akkor mi is történt? Az 
illetékes összevonta szemöldö
kei (mint egykor Rózsa Sán
dor) es így szólt: „Legyen
egy újabb fodrászat.” Es lön! 
immár a negyedik. Pedig 
nagyon elkelne már például 
egy reggeliző büfé. De az is
tenért! Neliogy gyorsan csi
náljanak egyet a Komarov 
Gimnázium mögött. Mert ott 
aztan nem lesz nagy zsúfolt
ság. Jelenleg a jónep hosszú 
tömött sorban all reggelen
ként a 39-es Dandár úti tej- 
boltban. Ki reggelizni akar, 
ki vásárolni ezt-azt. A hely 
kitűnő, de kicsi. Csak most 
nehogy megszüntessék itt akár 
a tejDoltot, akar a reggelizte
tést. Gondolom, a 16 emele
tesben lehetne talán egy új 
lejboltot nyitni. Oh, bocsánat, 
nem akarunk tanácsot adni 
a tervezőknek, ők ugyanis 
mindig tudjak, mit keli csi
nálni.
- Van egy másik dolog. Az 

Alpári Gyula utcai íuszer- 
boitban mindent lehet kapni, 
háztartási cikkeket, zöldségét, 
gyümölcsöt, retket, hagymát, 
tejfölt, túrót, bort, szörpöket. 
Ez nagyon jó. Mert így leg
alább nem kell átmenni a 
szomszéd zöldségboltba, ha 
venni akarunk zöldséget, gyü
mölcsöt, retket, hagymát, tej
fölt, túrót, bort, szörpöket, 
mert ezeket eredetileg ott 
kellene kapni. Nem is me
gyünk át. Tehát pang (a 
zöldségbolt). De a iüszerbolt 
szardíniásdoboz. Mit is lehet
ne csinálni? Megvan, talán a 
kettőből egy boltot. „De elv
társak, hiszen ez két válla
lat!” mondják az Illetékesek. 
„De elvtársak, hiszen nálunk 
tervszerű gazSálkodás van!” 
mondjuk ml. Azt pedig sok
szor hallottuk már, hogy ezért 
magasabbrendű a mi gazdál
kodásunk a kapitalizmusénál.

Tehát, rajta! Bizonyítsunk I
Igen ám, de ott van mellet

te a háztartási bolt (bocsánat, 
még iparcikk bolt), ahonnan 
a műszaki árukat, úgy tud
juk, az áruházba viszik át. 
Mint hírlik, egy speciális, 
minden igényt kielégítő Fes
tékboltot fognak itt berendez
ni. Valóban ez a legfontosabb 
nem inkább egy zabhegyező
bolt kellene ide? Ügy hisz- 
szük, inkább más árucikkek
kel kellene e bolt forgalmát 
fellendíteni. Többek között 
festékkel is, de edényekre, 
aprócikkekre mindenképpen 
szükség lenne, hiszen ezekért, 
ha vannak, az ABC-be vagy 
a Hajnóczy utcai háztartást 
boltba kell átfáradni a Ked
ves Vevőnek, akiért a keres
kedelem, az ipar stb. Illetéke
sei állítólag mindent meg
tesznek.

K. L.

pen azért nagykutya, s olyan, 
amilyen, mert maga Is tud
ja, hogy igazi tehetsége és 
tudása alapján „protekcióval” 
legfeljebb úttisztító lehetne. 
A nagykutyaság sine qua non- 
ja a fedezetnélküliség.

Az egyetemi tanár megen
gedheti magának, hogy köz
vetlen legyen. Tekintélyének 
forrása a valóságos tudás. A 
mérnök, aki oldalszámozás 
közben elfelejtette az elemi 
matematikát és fizikát, s egy 
éket sem tud megraragni, 
csak egy kikalkulált modoros
ság révén gondolja képzelt 
tekintélyét megőrizhetni.

A minap álmot láttam. 
Arisztidet feltételesen kien
gedtek a bécsi elmegyógyin
tézetből s idelátogatott. A 
sors és 15 konyak Sztrapacs- 
ka Alfonznak, egyik nagyku
tyánknak társaságába sodor
ta. Rövid eszmecsere után 
sírva borult a nyakába: — 
Tasziló! Te semmit sem vál
toztál! - De mécht nem 
chaccsolsz!?

Dr. TF,
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Akikről nem beszélnek

Cél: erősíteni saját nevelésű játékosakkal

Az Ércbányász labdarúgó 
szakosztály alig ismert tarta
lék csapatának eddigi életét, 
jelenlegi tevékenységét és a 
jövő célját szeretném ismer
tetni lapunk olvasóival.

Erről a csapatról alig, vagy 
egyáltalán nem esik szó, nem 
eléggé ismert szerepe a szak
osztály életében. 1963-ban az 
első csapat megyei bajnoksá
got nyert és ezzel jogot az 
NB Ill-ban való szereplésre, 
valamint a tartalék csapat 
megszervezésére, megalakítá-

1964-től 1967-ig a megyei I. 
osztályban játéklehetőséget 
kapott a többi tartalék csa
pattal együtt (Pécsi Bányász, 
PVSK, PBTC). Ebben az idő
ben az volt a szerepe, hogy 
játéklehetőséget biztosítson 
az első csapatból már kiöre
gedett, illetve még be nem 
került játékosoknak.

Így az utánpótlást nem tud
ta biztosítani az első csapat 
számára. Csupán menedék
hely volt, olyan»játékosoknak 
akik a fejlődésben már nem 
tudtak többet nyújtani és aki
ket a vezetőség az első csa
pat összeállításánál már nem 
vehetett figyelembe.

A második csapatban így a 
fiataloknak alig, vagy egyál
talán nem jutott hely. Ezért

Az idei eredmények alig

Pécsi Vasas II. Bányász — 
Pécsi Ércbányász II. —
Pécsi Volán II.
Pécsi Ércbányász II. —
Pécsvárad II. —
Pécsi Ércbányász II. —
PVSK II. -
Pécsi Ércbányász II. —
Helyiipar II. —
Pécsi Porcelán II. —

Gólarányunk 45:14, pontjaink

Célunk az, hogy végre saját 
nevelésű játékosokkal tudjuk 
erősíteni az első csapatot és 
főleg, hogy olyan játékosaink 
legyenek, akik magukénak 
vallják a sportkör érdekeit és

Ki a szabadba!
A tavaszi mecseki túrák 

után — a természetjáró szak
osztály éves társprogramjá
nak megfelelően — május vé
gén a Börzsönyt kerestük fel. 
A háromnapos túra gerincét 
a Királyrét - Nagyhideghegy 
- Csóványos útvonal képezte. 
Az út hossza kb. 20 km és e 
közhen nem kisebb hegycsú
csokra Jutottunk fel, mint a 
860 m-es Nagyhideghegy é3 a 
939 m-es Csóványos, mely az 
ország negyedik legmagasabb 
pontja.

Királyrétről fokozatosan ha
ladtunk egyre feljebb. Balra 
tőlünk vad mélységben a 
Nagyvasfazék-patak, jobbra 
pedig hatalmasan domborodik 
a Magas Tax.

Hallgatag rengetegben foly
tattuk utunkat, míg váratlanul 
elénkbukkant Nagyhideghegy, 
amikor mór rajta voltunk. 
Fehér lávakőzetből rakott fa
laival úgy állt előttünk a hi
deghegyi turistaház, mintha 
egy alpes képeslap elevene
dett volna meg. Itt hosszabb 
pihenőt tartottunk, megebé
deltünk a turistaházban. A 
pihenő után folytattuk utun
kat tovább, még feljebb, a 
legmagasabb csúcsra, a Csó
ványosra.

A Börzsöny kupolás teteje 
méltóságteljes domborulóssal 
emelkedik a táj fölé. Itt volt 
a legtömegesebb a lávakitó- 
dulás, itt keletkeztek a leg- ' 
nagyobb hasadékvulkánok. A '

a szakosztály új vezetősége 
okulva elődeik hibáin, gyö
keres változtatásokat eszkö
zölt a játékos utánpótlás ér
dekében. Megváltoztatta a 
csapat feladatát és szerepét 
a szakosztály életében.

Elsődleges feladatává lett, 
hogy nevelje ki az első csa
pat utánpótlását. Ma minden 
alap és feltétel bizotsítva van 
céljaink megvalósítására. Ele
gendő játékossal rendelke
zünk, főleg fejlődőképes fia
talokkal, akik rövid időn be
lül helyet követelnek az első 
csapatban.

Állandó jelleggel 4-6 ifjúsá
gi, 3-4 I. csapatbeli és 2-3 
tartalék játékos játszik hétről 
hétre sok sikerrel.

Itt kell megemlíteni Zoltay, 
Peti és Katzir ifjúsági labda
rúgókat, akik mérkőzésről — 
mérkőzésre mind többet ad
nak egyéni képességeikből. 
Jelenleg mindhárman a Bara
nya megyei ifjúsági váloga
tott tagjai. A fel nem sorolt 
játékosok is nagyon ügyes, 
jó labdarúgók. Az utóbbi 
évek tartalék bajnokságain 
jól szerepelt' a csapat, tavaly 
második helyezést ért el. Most 
is egy mérkőzéssel a tavaszi 
bajnokság befejezése előtt el
ső-második helyen van. 

mertek, ezért itt felsorolom:

Pécsi Ércbányász II. 1:5
Isvtán akn. Bányász II. 2:2
Pécsi Ércbányász II. 0:1
Pécs BTC 2:3
Pécsi Ércbányász II. 0.3
P. Kesztyűgyár II. 5:0
Pécsi Ércbányász II. 2:7
PEAC 1:0
Pécsi Ércbányász II. 2:8
Pécsi Ércbányász II. 3:6

zárna: 17.

odaadóan tudnak érte küzde
ni a pályán. A jövő csapatá
val szemben ez elengedhetet
len követelmény.

Kovács Miklós

Csóványos tömbjéből csillag
szerűen ágaznak szét minden 
irányban a hosszú főgerincek 
és a közéjük vésődött völ
gyek. Ez a szép sugaras ta
goltság adja meg a Központi 
Börzsöny különleges jellegét 
és nagyszerű hatását: szinte 
egy pontról futnak szerte a 
bércsorok, akár a polip 
csápjai. A Börzsöny e tájon 
kelti legkevésbé a műerdő 
hatását. A Csóványos körüli 
mélyen bevágódott harántvöl- 
gyek meredekjein őserdő fo
gad, mintha még nem szabá
lyozta volna emberi kéz. E 
látvány valamennyiünkéi elfe
ledteti a hosszú es meredek 
emelkedőkkel tarkított út fá
radságát és a 30 fős turista
csoport vidáman indult visz- 
sza a kiindulópontra, Király
rétre. Itt várt az autóbusz, 
mely visszaszállított bennün
ket táborhelyünkre, a nagy
marosi Sólyom szigetre. E 
szép napot betetőzte az esti 
Dunaparti tűzrakás, kolbászos 
hagymás, szalonnás nyárssütés 
melynél fejedelmibb étek nem 
is képzelhető el egy jó kia
dós túra után.

A harmadik nap délutánján 
indultunk haza. Nagymaros
tól Pécsig nótától, nevetéstől 
volt hangos a busz, ami bizo
nyította, hogy a túra Jól si
került, megérte a fáradságot.

Hollós János

Mecsek Kupa
Ebben az esztendőben im- | 

már harmadízben rendezi meg ' 
az Ércbányász Modellező Klub 
a Nemzetközi Körrepülő Mo
dellek Mecsek Kupa verse
nyét.

A két új ország képviselői 
mellett ismét rajthoz áll a tel
jes magyar élgárda, élükön a 
válogatottal, a Szovjetunió 
Jugoszlávia, Ausztria. Romá
nia és a Német Szövetségi 
Köztársaság modellezői.

A nevezések már beérkeztek 
az egyesület sportirodájába, 
már csak a jó időjárás szük
séges ahhoz, hogy szép és 
érdekes versenyt láthassanak 
két napon keresztül azok a 
nézők, akik kilátogatnak jú
lius 12-én és 13-án a verseny 
színhelyére.

Bodnár

Motoros harcitúra
Az I-es üzem KISZ szerve

zete 1969. május 25-én nagy
szabású motoros harcitúrát 
rendezett. A túra útvonala a 
következő volt: MÉV Köz
pont — I. üzem lőtér — Bako
nyái erdészház — Hetvehely — 
Abaliget - Remeterét — MÉV 
Központ.

Bármilyen kategóriájú mo
tor indulhatott, mert nem se
bességi verseny volt. öt ól-

I. Vermes György -
II. Szitkai Gábor —

III. Tóth Zoltán -

Tulajdonképpen csapatver
seny volt, egy csapat 2 fő
ből állt. A versenyben 14 csa
pat, azaz 28 motoros indult. 
Az első pár 8,30 órakor in
dult, majd 3 percenként in
dultak a többiek. Az első 5 
helyezett részére értékes dí
jakat osztottunk ki.

Asztalitenisz NB. I. tavaszi végeredménye
Férfiak:

1. Bp.^Spartacus 11 « - ,

i ™p“ÜZEKT 11 i 3 UHM 16 I
5. llp. Postás ÍJ 6 ® 137'138 12 I
ÍSSxW8 “ : 12 :

8. Aknamélyitő Bányász 11 ? ? „5 ,í,
190;“>’ar lí 2 9 ”í203 4 i

11. DVTK 11 1 10 98:177 2 1
12. Miskolci ÉMTE 11 1 10 78:197 2 1

Sporthírek
A csapatbajnokság befejezé

se után sakkozóink egyéni 
versenyeken vesznek részt. 
Közülük Palcsó László mes
terjelölt a siklósi vidéki elő
döntőn második helyezést 
szerzett és ezzel biztosította 
továbbjutását a vidéki döntő
be.

Györkő Antal a Pécsi Dózsa 
volt NB I-es labdarúgója az 
év eleje óta az Ércbányász 
SC edzéseit látogatja. A kő
vetkező bajnoki szezonban az 
Ércbányász színeiben rúgja a 
labdát.

Az Ércbányász SC propa
ganda bizottsága ebben az év
ben propagandafüzetet ad ki. 
Az egyesület történetében első 
ízben történik ez a kezdemé
nyezés. Célja, hogy az egye
sület népes pártoló tagságát 
és szurkolóit tájékoztassuk az 
egyesület eredeményeiről, az 
egyes szakosztályokban folyó 
munkáról.

Megkezdődött az igazi úszó
idény. A Pécsett rendezett 
megyei úszóbajnokságok so
rán versenyzőink igen sikere
sen szerepeltek. Az úszószá
mok többségében — mintegy 
kétharmadában — Ércbányász 
versenyző végzett az első he
lyen. Különösen sikeresen sze
lepeit Mártái Árpád, aki több 
versenyszámban is bajnoksá
got nyert.

Korán búcsút mondott az 
MNK-nak labdarúgócsapatunk. 
Tulajdonképpen józan számí
tás szerint nem is várhattuk, 
hogy döntőbe kerüljenek, de 
kiesésük a megyei II. osz
tályban játszó Szentegát elle
nében váratlan volt. Fájó ez 
a kiesés nemcsak ezért, ha
nem elütötte a szurkolókat és 
a csapatot is egy Pécsi Bá
nyász - döntetlen esetén - 
egy Pécsi Dózsa elleni mérkő
zéstől.

MECSEKI ÉRCBÁNYÁSZ

A Mecseki Ércbányászati 
Vállalat dolgozóinak lapja. 

Felelős szerkesztő: 
Tóth Béla

Szerkesztő:
Ragoncsa János 

Szerkesztőség:
Telefon: 18-27. Vállalati: 7-135. 

Kiadja:
a Baranya megyei Lapkiadó V. 

Felelős kiadó:
Braun Károly 
Telefon: 15-32, 13-33 

Előfizethető
a szakszervezeti bizalmiknál.

Előfizetési díj egy évre 9,60 Ft. 
MEGJELENIK MINDEN HO 

UTOLSÓ NAPJÁN.

MÉV Nyomda 
F. v.: Hangos Lajos

lomást állítottak fel a rende
zők, ahol a versenyzőknek 
lövészetből, gránátdobásból, 
sebesültkötözésből, motoros 
ügyességi feladatból és célba- 
rúgásból kellett vizsgázniok. 
Célba érkezéskor a verseny
zők borítékban kérdéseket 
kaptak. A versenybírók pon
tozták az elért eredményt és 
a kérdésekre adott válaszokat, 
így alakult ki a végeredmény:

Tóth János I. Üzem
Hajnal Emil I. Üzem
Kecskés Kamilla II. Üzem

A verseny Jól sikerült, ala
posan igérybevette a verseny
zőket fizikailag és szellemileg 
is, de ezenkívül jól szórakoz
tak, kirándultak és hasznos 
tapaszatlatokat szereztek.

Hausmann Érvin

A GTE konferenciája
A Gépipari Tudományos 

Egyesület Pécsi Szervezeté
nek Bányagépész Szakosztá
lya a Mecseki Ércbányászati 
Vállalat védnökségével há
romnapos Országos Bányagé
pészeti Konferenciát rendezett 
május 28-30-ig.

Az ország különböző bánya- 
vállalataitól, valamint tervező- 
és kutató intézetektől megje
lent mintegy 70 szakember a 
,.Keménykőzetben végzett '
robbantólyuk fúrások”, vala
mint „A műszeres kötél- és 
aknavizsgálat” témáiban cse
rélte ki nézeteit. A konferen
ciát Mátrai Árpád igazgatóhe
lyettes nyitotta meg. Már a 
megnyitóban értékelte a napi
rendre tűzött témák gazdasá
gi és biztonságtechnikai je
lentőségét. Vállalatunktól Ko
vács László gépészeti osztály- 
vezető tarott előadást a rob
bantólyuk fúrási témakörben, 
amihez hozzászólt többek kö
zött Bánik Jenő III. üzemi 
gépészeti v/gzető. Hozzászólá
sában kihangsúlyozta a köz
ponti fúrószárgyártás jelentő
ségét. A műszeres kötélvizs
gálat témában Dr. Bocsánczy 
János, a Miskolci Nehézipari 
Műszaki Egyetem bányagép- 
tani tanszékvezetője tartott 
nyitóelőadást, melyhez hozzá
szólt válallatunktól Bőhm 
László villamosmérnök.

Előadást tartott még az 
OBF-től Forgács László gé
pészmérnök, valamint a „De
cember 4.” Drótművektől Ka- 
derják Gyula gyáregységveze
tő. A konferencia rendezésé
ben jelentős segítséget nyúj
tott a Mecseki Szénbányák 
Gépészeti Osztálya. Halmai

Művelődjünk! Szórakozzunk!

A Ságvári Művelődési Ház július hai kultúrális programja
Július 6-án, vasárnap:

16-22 óráig: Ifjúsági tánc.
7- én, hétfőn:

fél 6 és fél 8 órakor:
Lövés a kottára című román 
film.

8- án, kedden:
18 órakor: Irodalmi vetélkedő 

i (mai magyar irodalom.)
11-én, pénteken: 

fél 6 és fél 8 órakor:
A sólyom nyomában című 
magyarul beszélő NDK film.

13- án, vasárnap:
16-22 óráig: Ifjúsági tánc.

14- én, hétfőn:
fél 6 és fél 8 órakor: 
Sógorom, a zugügyvéd című 
magyarul beszélő amerikai 
film.

17- én, csütörtökön:
18 órakor:
(A szocialista brigádok klub
jának programjaként):
Előadás: A bányabalesetek
legfőbb okozói.

18- án, pénteken:
fél 6 és fél 8 órakor:
A hét kívánság című színes 
szovjet film.

19- én, szombaton: 
(Munkásszálló részére)
Társas kirádulás a vállalat

„Adj a tótnak szállást. .

Avagy kié is a lőtér?
Nem vitatkozni akarok az I 

Üzem lövészklubjával, hiszen 
ez méltatlan lenne úgy szer
vezetünkhöz, mint lapunkhoz.

Azonban a múlthavi szám
ban megjelent „Egy álom 
valóra vált” című cikkel kap
csolatban vona egy-két észre
vételem. Nem presztízskérdés, 
azonban károsnak találom a 
lőtérrel kapcsolatos „tulajdo
nosi” beállítást. A cikk olva
sása után sokan felkerestek 
és megdöbbenve kérdezték, 
hogy lényegében kié is most 
a lőtér? Hiszen mi már há
rom éve megírtuk egy cikk
ben, mely meg is jelent az 
Ércbányászban, hogy a szo
cialista brigádok áldozatos 
munkája eredményeképpen 
elkészült a lőterünk. Vég
eredményben kinek dolgoz
tunk mi, kérdezték a szoci
alista brigádvezetők, ha ezt 
tudjuk, dehogy is segítünk. 
Én igyekeztem megmagyaráz
ni, hogy egyáltalán nem ve
szett kárba a munkájuk, hi
szen ott áll a lőtér és hasz
náljuk is.

Na. de miről is van szó, 
hogy került az I. Üzem „bir
tokába”? A lőtér elkészülte 
után versenyt hirdettünk, 
melyre meghívtuk az I. üze
mi lövészeket is. ök, látva 
szép lőterünket, megkérdez
ték: nem járhatnának-e ide 
edzésre. Mi nagyon szívesen 
megengedtük, sőt örültünk, 
hogy így teljesen ki lesz hasz
nálva a lőtér és így még na

József és Vaskút! László gé
pészmérnökök hozzászólásuk
ban hasznos gyakorlati oldal
ról világítottak rá néhány kö
télfelhasználási, illetve fúró
kalapács üzemeltetési problé
mára. A konferencia üzemlá
togatással zárta munkáját. A 
részvevők mind a konferen
cia színvonalával, mind a 
rendezéssel meg voltak elé
gedve, amiért köszönetét 
mondtak vállalatunknak.

Hegedűs Béla

Szerkesztőségi közlemény: 
következő munkaértekezle
tünket július 3-án, 15 órai 
kezdettel tartjuk a szokott 
helyen.

Mély fájdalommal 
tudatjuk, hogy

Kovács József
csillés,

a Mecseki Ércbányá
szati Vállalat I. sz. 
Bányaüzem dolgozója 
1969. június 8-án tra
gikus körülmények 
között elhúnyt.

Emlékét kegyelettel 
megőrizzük.

orfűi vizitelepére, valamint 
Abaligetre

20- án, vasárnap:
16-22 óráig: Ifjúsági tánc.

21- 28-ig:
Hét napos szegedi társasuta
zás.
Műsoron: Aszafjev; Bahcsi-
szeráji szökőkút (balett, 
moszkvai 100 tagú együttes.) 
Kodály: Háry János, daljáték. 
A programban: Sétahajó, do
rozsmai kirándulás, minden
nap strand, múzeumlátogatás 
stb. Bővebb felvilágosítás: 
Ságvári tel.: 16-40/750 mell.

22- én, kedden:
16 órakor: Népdaltól az ope
ráig (előadás hanglemezekkel).

25- én, pénteken:
fél 6 és fél 8 órakor: 
Pokolrév című magyar film.

26- án, szombaton:
Kirándulás Harkányba.
A siklósi vár megtekintésével. 
Indulás oda: 7,40-kor, vissza: 
18,32-kor. Bővebb felvilágosí
tás: Ságváriban.

27- én, vasárnap:
16-22 óráig: Ifjúsági tánc.

28- án, hétfőn:
fél 6 és fél 8 órakor:
Ha mondom, hogy szeretlek 
című olasz film.

gyobb a haszna. Később az 
egyik szocialista brigádunk 
vízvezetéket is vezetett ki és 
több, mint 60 m árkot ástak. 
Az I-es üzemiek is ajánlottak 
fel társadalmi munkát. Azt 
mondták, hogy mi úgyis ren
geteg földmunkát végeztünk, 
ők felépítenek egy fedett le
állást. El is kezdték az idén 
és nagyon szépen meg is csi
nálták. Azonban ehhez is 
hozzájárultunk, hiszen anya
got, salakot fuvaroztunk oda 
és megrendeltük a tetőre a 
kátránypapírt, mely ha meg
érkezik, fel is szegeljük. Mind
ezt nem bizonygatás képpen 
jegyeztem meg, csak ismer
tetni kívántam, hogy mennyi 
munka van ebben a szép lő 
térben. És erre itt ez a cikk.

Az egyik brigádvezető meg
jegyezte: „adj a tótnak szál
lást, kiver a házadból”. Na, 
de én remélem, ez a kis ep*- 
zód nem rontja meg a fegy
verbarátságot az I-es üzemi és 
a Szolgáltató Üzemi lövészek 
között.

Zárszóként szabadjon meg
jegyeznem, hogy mindeneset
re szebben hangzott volna a 
múltkori cikk valahogy így: 
Az összefogás és baráti, elv
társi együttműködés gyümöl
cseként elkészült közös lőte- 
rünk.

Mert mi valóban annak 
tartjuk.

Hegyi József 
MHSZ tiktár


